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سرمقاله

ماجرای 
تسهیلات تکلیفی 

تســهیلات خرد اگــر در 
مقیاس کم باشد قابلیت اجرا 
دارد. اما در شرایط فعلی که 
تسهیلات تکلیفی به چندین 
مورد و با متقاضی زیاد تبدیل شــده دیگر حکم 
تسهیلات خرد را ندارد و در مجموع به تسهیلات 
کلان تغییر ماهیت داده است. به عنوان مثال زمانی 
که وام ازدواج برای هر طرف 150 تا 180 میلیون 
تومان تعیین می شود و متقاضیان زیادی هم در 
نوبت دریافت آن قرار دارند  این تســهیلات دیگر 
حکم تســهیلات خرد را ندارد و رقــم بالایی می 
شود.  این در حالی است که رد این فرآیند بانکهای 

خصوصی زیر بار...

  یوسف کاووسی، کارشناس 
اقتصادی 
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تکالیف وزارت ارتباطات 
در برنامه هفتم توسعه

برای پرداخت تسهیلات خرد فقط یک ضامن لازم است 

اولتیماتوم به بانک ها برای پرداخت وام
صفحه3

صفحه2

رنسانس  آسیایی  در دولت  سیزدهم 
ایران   و   اندونزی   برای   انجام   تبادلات   با   ارز های   ملی   توافق  کردند 

با انتشار لایحه برنامه هفتم توسعه تکالیف وزارت 
ارتباطات در این برنامه مشــخص و این وزارتخانه 
مکلف به انجام ماموریتهایی در حوزه ترافیک داخلی، 
اقتصاد دیجیتال، امنیت ســایبری و... شد. رئیس 
سازمان برنامه و بودجه در همایش رونمایی از سند 
لایحه برنامه هفتم توســعه اعلام کرد بررسی های 
لایحه برنامه هفتم در سازمان برنامه و بودجه تمام 
شده و قرار است بعد از آخرین بررسی ها در هیئت 
دولت به زودی از سوی دولت به مجلس ارائه شود. 
لایحه برنامه هفتم توســعه برای سالهای 1۴0۲ تا 
1۴0۶ تدوین شــده که دارای ۲۲ فصل و ۷ بخش 
است که بخش های اقتصادی، زیربنایی، فرهنگی 
و اجتماعی، علمی، فناوری و آموزشــی، سیاست 
خارجی، دفاعی و امنیتی و اداری، حقوقی و قضائی 
است. در بخش هایی از این لایحه تکالیفی در حوزه 
فناوری اطلاعــات و ارتباطات تعییــن و بر عهده 
نهادهای ذیربط گذاشته شده است. در همین راستا 
تکالیف وزارت ارتباطات به شــرح زیر است: وزارت 
ارتباطات و فناوری اطلاعات مکلف است با مشارکت 
سازمان برنامه و بودجه کشور و همکاری وزارت امور 
اقتصادی و دارایی و معاونت علمی فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان رئیس جمهور سند ملی توسعه اقتصاد 
دیجیتال کشور را با در نظر گرفتن نگاشت نهادی آن 
با رعایت سند راهبردی جمهوری اسلامی ایران در 
فضای مجازی )مصوب شورای عالی فضای مجازی(، 
ظرف مدت ۶ ماه از تاریــخ ابلاغ این قانون تدوین و 
به تصویب هیأت وزیران برساند. وزارت ارتباطات و 
فناوری اطلاعات مکلف است با مشارکت و سرمایه 
گذاری بخش های خصوصی و یا غیــر دولتی زیر 
ساخت های لازم برای توسعه اقتصاد دیجیتال اعم از 
ارتباطی و اطلاعاتی )ابری و ذخیره سازی و پردازش 
سریع را فراهم آورند. هی کلیه دستگاه های سیاست 
گذار موضوع ماده )1( این قانون مکلفند تا پایان سال 

اول این قانون نسبت به تدوین...

اجتماعی

معاون درمــان وزارت بهداشــت بــا تاکید بر 
لــزوم بهبــود دریافتــی و ســایر دغدغه های 
معیشتی پزشــکان طرحی شــاغل در مناطق 
محروم، گفــت: امســال که مباحــث کاهش 
مالیات برای پزشــکان تمام وقــت جغرافیایی 
مطرح شــد، احتمالا کمی اوضــاع ماندگاری 
این پزشــکان بهتــر می شــود، اما باید ســایر 
سیاســت ها هم به گونه ای باشــد که پزشــک 
 طرحی انگیزه رفتن و مانــدگاری در منطقه را 

داشته باشد.
سعید کریمی در خصوص توزیع عادلانه پزشکان 
در مناطق مختلف شهری و روســتایی، گفت: 
فقط بخشــی از توزیع پزشک در دست ما است؛ 
در واقع پزشــک متخصص یا عمومــی که تازه 
فارغ التحصیل شــده اســت را باید دو سال به 
طرح بفرستیم که سیاست ما اصلا به کارگیری 
این دسته از پزشــکان در تهران یا مراکز استانی 
 نیست و معمولا این پزشکان را به مراکز محروم

 می فرستیم. 
وی افزود: اما وقتی دو ســال طرح تمام شــود 
دیگرهیچ الزام قانونی نداریم که پزشک را موظف 
کنیم در منطقه محروم خدمت رسانی کند. بر این 
اســاس باید برای ماندگای پزشکان در مناطق 

محروم ایجاد انگیزه کنیم.
او تاکیــد کــرد: پیشــنهاداتی در ایــن زمینه 
داشته ایم اما، پذیرفته نشده است؛ البته امسال 

که مباحــث کاهش مالیــات برای پزشــکان 
تمام وقت جغرافیایی )پزشــکانی که به صورت 
تمام وقت در مراکز آموزشــی_درمانی دولتی 
دانشگاهی اشتغال داشــته و حق انجام فعالیت 
انتفاعــی درمانــی در قالــب مطب و یا ســایر 
مراکز درمانی در خــارج از مراکز دانشــگاهی 
را ندارند(، مطرح شــد، احتمــالا کمی اوضاع 
بهتر می شــود ولی باید میزان دریافتی و سایر 
شرایط معیشــتی پزشــکان در مناطق محروم 
 بهتر شــود که انگیــزه رفتــن و مانــدگاری 

داشته باشند.
کریمی در پاســخ به سوال ایســنا درباره اقدام 
وزارت بهداشــت برای تمرکز زدایی از تاسیس 
مطــب در مناطق برخــوردار و بعضــا مناطق 
برخوردار کلانشهرها از جمله در مناطق خاصی 
از تهران، اظهــار کرد: پروانه تاســیس مطب را 
ســازمان نظام پزشــکی صادر می کند و ربطی 
به وزارت بهداشــت ندارد اما برای شهر تهران و 
سایر شهرهای بزرگ پزشک می باست امتیازات 
مشخصی اخذ می شد که پزشــک بتواند اقدام 
به تاســیس مطب کند که اخیرا برای تســهیل 
مجوزها، میزان امتیــازات اندکی کاهش یافته 
اســت؛ ولی اینکه بگوییــم در منطقه خاصی از 
تهران یا یک شــهر بزرگ تاسیس مطب ممنوع 
 اســت با قانون تســهیل صدور مجوز مطب ها 

در تضاد است.

وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی در جدیدترین 
نوشــته خود در فضای مجــازی، از تلاش همه 
جانبه در خصــوص خودکفایی در صنعت کاغذ 
در کشور سخن گفت. به گزارش وزارت فرهنگ 
و ارشاد اسلامی؛ در نوشــته صفحه مقام معظم 
رهبری در فضای مجازی  که پس بازدید ایشان  از 
نمایشگاه سی و چهارم کتاب تهران و در خصوص 
دغدغه های معظــم له در تولیــد کاغذ داخلی 
مرغوب  منتشــر شد، آمده اســت: »امیدواریم 
کارهای خوبی که وزیر فرهنگ و ارشاد گفتند در 
زمینه  تولید کاغذ مرغوب آغاز شده، کمک کند 
ـ که خرید کتاب  تا این قیمتِ بالای کتاب هــا ـ
ـ بشکند و با  با این قیمت  ها واقعاً ســخت است ـ
ارزان شدن کاغذ، با آمدن کاغذ داخلی مرغوب، 

این وضع بهتر بشود.« وزیر فرهنگ نیز در تجاوب 
به این نکته مهم از قول رهبر معظم انقلاب متن 
زیر را در صفحه اجتماعی خویش منتشر کرد: » 
ان شاءالله در اســرع وقت، با پیگیری مداوم ما و 
حل مشکلات، کارخانجات داخلی، کاغذ ایرانی 
را با کیفیت مطلوب و به اندازه کافی، در اختیار 
ناشران قرار خواهند داد. مطالبه 15 ساله رهبر 

عزیزمان را اجرایی خواهیم کرد؛ باذن الله.«
رهبر معظم انقلاب امســال در جریــان بازدید 
چند ساعته خود از ســی و چهارمین نمایشگاه 
بیــن المللــی کتــاب تهــران در خصــوص 
موضوعات مرتبــط با صنعت نشــر و ضرورت 
 خودکفایی در حوزه کاغذ نکاتی بســیار مهمی 

را متذکر شدند.

سی وچهارمین دوره نمایشگاه بین المللی کتاب تهران 
در حالی روز گذشته، 30 اردیبهشت ماه، به کار خود 
پایان داد که در این رویداد، سه هزار عرضه کننده حضور 
پیدا کردند که از این تعداد ۲00 کتاب فروش، 100 
ناشر خارجی و دوهزار و ۷00 ناشر داخلی در بخش 

حضوری و مجازی حضور داشتند.
بنا بر اعلام مســئولان برگزاری نمایشگاه، این دوره 
به لحاظ بازدید و حضور مراجعه کنندگان یکی از ادوار 
شلوغ و پرمخاطب نمایشگاه کتاب به شمار می آید. 
طبق آخرین آماری که علی رمضانی، سخنگوی سی 
و چهارمین دوره نمایشگاه کتاب تهران، روز گذشته 
اعلام کرد، تا ســاعت ۲1 روز ۲9 اردیبهشت ماه، در 
بخش حضوری ۲۲5 میلیــارد تومان خرید به ثبت 
رسیده که 1۶0 میلیارد آن از طریق کارت خوان های 
رسمی و ۶5 میلیارد از طریق کارت به کارت، فروش 
نقدی و... برآورد شده است. به گفته سخنگوی سی 
و چهارمین دوره نمایشــگاه کتاب تهران؛ در بخش 
مجازی نیز 11۴ میلیارد تومان فروش به ثبت رسیده 
که از این میزان، 95 میلیارد تومان برای ناشران و 19 
میلیارد تومان برای کتابفروشان است، در مجموع 339 
میلیارد تومان فروش برای نمایشگاه تا شب گذشته به 
ثبت رسیده است و بیش از یک میلیون نسخه کتاب 

فروخته شده است.
انتخاب نوع آثار و کتاب هــای پرمخاطب در رویداد 
بزرگی همچون نمایشگاه کتاب تهران، می تواند یکی 
از معیارها برای سنجش ذائقه مخاطب و شناسایی 
کتاب های خوب از نگاه مخاطب ایرانی قلمداد شود. در 
نمایشگاه کتاب امسال نیز ناشران از میزان فروش خود 
رضایت نسبی داشتند؛ میزان فروشی که البته باید با در 
نظر گرفتن میزان تورم در قیمت کتاب و افزایش آن از 
نمایشگاه سال گذشته تا امروز سنجیده و بررسی شود.

کتاب , نمایشگاه کتاب , شهرستان ادب , سوره مهر 
, امیرکبیر , نشر معارف , نشر سخن , کانون پرورش 
فکری , انتشــارات قدیانی , آســتان قدس رضوی , 

انتشارات راه یار , ادبیات انقلاب , ادبیات دفاع مقدس 
, داستان , شعر , اما در نمایشگاه امسال کدام کتاب ها 
شانس این را داشتند که بیشــتر در سبد مخاطبان 
جای بگیرند؟ بنا به گفته مسئولان انتشارات سوره 
مهر، کتاب »مهاجر سرزمین آفتاب«، نوشته حمید 
حسام و مسعود امیرخانی، از جمله آثار پرمخاطب این 
ناشر در ایام برگزاری نمایشگاه بوده است. این کتاب 
که از زبان زنده یاد کونیکو یامامورا، مادر شهید محمد 
بابایی، تدوین شــده، روایتی است از انقلاب و جنگ 
تحمیلی و حضور مردم در وقایع این دوره تاریخی از 
نگاه یک ژاپنی. خانم یامامورا که بعدها نام سبا بابایی 
را برای خود انتخاب کرد، پس از ازدواج با آقای بابایی، 
از ژاپن به ایران آمد؛ سفری که سرنوشت و زندگی او 
را تغییر داد. او در این کتاب در خلال روایت تاریخ، به 
اوضاع اجتماعی سیاسی مردم در دهه های 50 و ۶0 نیز 
اشاره می کند. روایت وقایع مرتبط با ایران از زبان یک 
بانوی ژاپنی از جمله جذابیت های کتاب است که با قلم 

شیرین حمید حسام همراه شده است.
از دیگر کتاب های پرفروش این ناشــر در نمایشگاه، 
می توان به مجموعه طنزهای مهرداد صدقی با عنوان 
»آب نبات هل دار« و »آب نبات نارگیلی« اشاره کرد. 
این مجموعه که در چند سال اخیر همواره به عنوان 
یکی از آثار پرمخاطب ســوره مهر مطرح بوده است، 
داستان پسری با نام »محسن« را روایت می کند که 
در جریان زندگی در موقعیت های ناخواسته ای قرار 
می گیرد که همین موضوع، حــوادث جالبی را برای 

او رقم می زند.
صدقی در این مجموعه تلاش کرده است از ظرفیت 
سبک زندگی مردم در دهه های مختلف به ویژه ۶0 
بهره برد، به عنوان نمونه، او در کتاب »آب نبات هل دار« 
نشان می دهد در سال هایی که به ظاهر برای بسیاری 
یادآور روزهای جنگ است، بخش عمده ای از مردم 
ایران زندگی شــاد و پرُماجرایی داشتند؛ زندگی ای 

همراه با خنده و سرزندگی.

مشاور وزیر دفاع در صنایع دریایی گفت: ناوشکن دنا 
رکورد ساخت ناوشکن در داخل کشور دارد که از یک 
بدنه فولادی برخوردار است که نماد توان علمی و فنی 

کشور است.
منوچهر علیپور مشاور وزیر دفاع در صنایع دریایی و 
جانشین رئیس سازمان صنایع دریایی وزارت دفاع با 
تبریک فرارسیدن سالروز سوم خرداد آزادی خرمشهر 
گفت: ســازمان صنایع دریایی وزارت دفاع در حوزه 
دریایی صنایع دریایی و ســازمان صنایع دریایی در 
زمره سازمان های دانش بنیان است و موفق شده برای 
برخی از محصولات از جمله زیر ســامانه ها تاییدیه 
دانش بنیانی را بگیرد. ما انواع شناورهای سطحی، زیر 
سطحی، اثر سطحی و قایق های تندرو را با ویژگی هایی 
که عرض کردم، تولید می کنیم و گروه های پشتیبانی، 
بخش رانش، الکترونیک و تســلیحات دریایی آن را 

انجام می دهند.
وی ادامه داد: سازمان صنایع دریایی در یک بسته کلی، 
گروه دستیابی پلتفرم یا بن سازه را طراحی می کند، 
سپس گروه های همکار، رانش و الکترونیک تسلیحات 

را تکمیل می کنند و این دستاورد نهایتاً به یک شناور، 
قایق تندرو، قایق پرنده، هاورکرافت و یا شناورهای 

سطحی بزرگ مثل انواع ناوشکن ها تبدیل می شود.
وی با اشــاره به مأموریت ناوگروه 8۶ نیروی دریایی 
ارتش در سفر به دور دنیا، گفت: ناوشکن تمام ایرانی 
دنا به تازگی از یک مأموریت تاریخی برگشت که این 
ناوشکن توسط سازمان صنایع دریایی وزارت دفاع 
تولید شده و توانست در یک مأموریت حساس و افتخار 

آفرین برای ایران تاریخ سازی کند.
علیپور با اشاره به ساخت ناوشکن دنا در مدت ۶ سال 
گفت: ناوشکن دنا رکورد ساخت ناوشکن در داخل 
کشور دارد که از یک بدنه فولادی برخوردار است، تمام 
بدنه و تجهیزات و تسلیحات این ناوشکن در داخل 
کشو تولید شده و نماد توان علمی و فنی کشور است.

معاون رئیس ســازمان صنایع دریایی وزارت دفاع 
تصریح کرد: امروز در تولیــد انواع فولادهای دریایی 
به خود کفایی رســیده ایم و عبور دنا از سه اقیانوس 
آرام، هند و اطلس، نمایش افتخار آفرین برای صنعت 

کشور است.

روابط عمومــی وزارت اطلاعــات در اطلاعیه ای از 
متلاشی شدن شــبکه  همکار با سرویس اطلاعاتی 
بیگانه خبر داد. به گزارش ایســنا در اطلاعیه روابط 
عمومی وزارت اطلاعات آمده است:  »با عنایات الهی 
و تلاش های مستمر سربازان گمنام امام زمان )عج(، 
پروژه ی بزرگ یکی از سازمان های جاسوسی بیگانه 
برای دســت اندازی به اطلاعات مترددین ایرانی به 
خارج از کشور، کشف و عوامل آن بازداشت شدند. به 
استحضار ملتّ شریف ایران می رساند که در جریان 
تعقیب دائمیِ اهداف و اقدامات اطلاعاتی- عملیاتی 
سازمان های جاسوسی متخاصم، اطلاعاتی از تمرکز 
خاص و ســنگین یکی از ســرویس ها بــر ایرانیانِ 
متردد به خارج از کشور به دســت آمد. ادامه  رصد و 
جمع آوری های اطلاعاتی در محیط بیگانه، روشن 
ســاخت که از میان مترددین ایرانی به خارج، افراد 
دارای مسئولیت در مناصب مختلف یا دسترسی به 
اطلاعات مهم در نهادهای حساس کشور و دارندگان 
تخصص های ویژه در رشته های مختلف، مورد رصد 

متمرکز سرویس مورد بحث قرار می گیرند.
با حصول اطلاعات پیش گفته، اقدامات گســترده  
اطلاعاتــی، ضداطلاعاتی و فنــی در داخل و خارج 
از کشــور در دســتور کار قرار گرفت و نهایتاً منجر 
به شناسایی شــبکه ای از رابطین و عوامل اجرایی 
در چندین سازمان و دستگاه کشــور شد. بر اساس 
اطلاعات حاصله، ساز و کار جمع آوری اطلاعات به این 
ترتیب بوده است که ســازمان جاسوسی بیگانه، نام 
افراد هدف از میانِ ایرانیانِ متردد به خارج از کشور را 

به یک سرپلُ اعلام می کرده است.

آن سرپلُ، اســامی را به مرتبطین خود ابلاغ می کرد 
و هر یک از آن ها به نفر بعدی منتقــل می کردند تا 
نهایتاً بــه متصدیان ســامانه های اداری در چندین 
سازمان کشوری می رسید. این متصدیان با استفاده  
غیرقانونی و غیرمجاز از پایگاه هــای داده  در اختیار، 
اطلاعات موجود در آن پایگاه ها پیرامونِ فرد استعلام 
شده را استخراج و به رابط ها تحویل می دادند. رابط ها 
به همان ترتیبِ سلسله مراتبی اطلاعات را به سرکرده  
شبکه و او به ســازمان جاسوسی مورد بحث تحویل 
می داد. با توجه به این که افــرادِ هدف و نوع اطلاعات 
جمع آوری شده پیرامون آن ها گویای مقاصد عملیاتی 
دشــمن علیه این افراد بود، لذا با کشف ابعاد موضوع 
و شناسایی عوامل اجرایی در داخل کشور، بلافاصله 
کلیه  دست اندرکاران شبکه اعم از سرشبکه ی داخلی، 
رابط ها و متصدیان سامانه ها، با حکم مرجع محترم 
قضایی، بازداشت شدند. وزارت اطلاعات ضمن تقدیر 
صمیمانه از کارمندان متعهد سازمان های ذی ربط که 
در مراحل شناسایی شبکه  خیانت کار، نهایت همکاری 
را به عمل آوردند، اعلام می نماید که اتکاء بر »اطلاعات 
مردم پایه« همچنان عمده ترین راهبرد و بزرگ ترین 
رمز موفقیت وزارت اطلاعات در مقابله با دسیسه های 
گوناگون دشمنان این ملتّ و در شناسایی عوامل ترور، 
خیانت به کشور، مفاسد اقتصادی و نفوذ است. بر همین 
مبنا از آحاد مردم شریف اســتدعا دارد که همچون 
گذشته، خادمان گمنام خود را در شناسایی عوامل 
خیانت، یاری و راهنمایی کرده و موارد مشکوک، به ویژه 
درخواست های غیرقانونی اطلاعاتِ پایگاه های داده را 
به ستاد خبری این وزارت خانه )113( گزارش فرمایند.

رئیس سازمان اداری و اســتخدامی اعلام کرد: 
تغییر در نحوه محاســبه حقوق بازنشستگان و 
تاثیر حقوق سه ســال پایانی خدمت آن ها روی 
حقوق بازنشســتگی در برنامه هفتم آمده اما بر 
اساس پیشنهاد وزارت کار قرار بود تغییراتی در 
این زمینه اعمال شود. میثم لطیفی در پاسخ به 
سوالی مبنی بر اینکه آیا فرمول و نحوه محاسبه 
حقوق بازنشستگان تغییری پیدا خواهد کرد یا 
خیر؟ اظهار کرد: پیشــنهاد اعمال این تغییرات 
از سوی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی مطرح 
شده است و صحبت هایی در این زمینه شده بود.

وی افزود: البته روش منطقی و درســت آن این 
اســت که متوسط 30 ســال حقوق یا دستمزد 
مبنای محاسبه حقوق بازنشســتگان و البته بر 
مبنای نرخ روز باشــد. در گذشته به دلیل اینکه 
محاسبه این عدد برای همه بازنشستگان از نظر 
فنی سخت و دشــوار بود متوسط دو یا سه سال 
آخر در نظر گرفته می شــد. اما در حال حاضر با 
پیشرفت تکنولوژی می توان این کار را به راحتی 
انجام داد که البته باید دید قانون چنین اجازه ای 

را می دهد؟
رئیس سازمان اداری و استخدامی گفت: قرار بود 

وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی پیشنهادی را 
در این زمینه ارائه دهد و در برنامه هفتم نیز آورده 
شود. در ماده »۶۷« لایحه برنامه هفتم توسعه که 
اخیرا رونمایی شد، آمده است: »میزان مستمری 
بازنشستگی در تمامی صندوق ها و سازمان های 
بازنشستگی از سال اول برنامه عبارت است از یک 
سی ام متوسط حقوق یا دستمزد ماهیانه مشمول 
کسور فرد در پنج سال آخر بیمه پردازی ضرب در 
سنوات پرداخت حق بیمه مشروط بر آنکه سی و 

پنج سی ام متوسط مذکور بیشتر نباشد. 
معادل یک دوم جمع قدر مطلق درصد افزایش 
ضریب سالانه حقوق یا دســتمزد طی سه سال 
آخر به حقوق یا مســتمری محاسبه شده فوق 
اضافه می گردد.« در صورت تصویب این ماده از 
برنامه هفتم توسعه، حقوق بازنشستگان بر اساس 
متوسط حقوق در پنج سال آخر محاسبه خواهد 
شــدو البته درصد افزایش ضریب سالانه در سه 
سال آخر نیز به آن اضافه می شود. این درحالی 
اســت که نحوه محاســبه حقوق بازنشستگان 
در مــاده »8۲« قانون برنامه ششــم توســعه 
 میانگین دو ســال آخر دریافتی دارای کســور 

بازنشستگی است.

ناو شکن دنا نماد توان علمی و فنی کشور استچگونگی بکارگیری پزشکان در مناطق محروم

متلاشی شدن شبکه  همکار با سرویس اطلاعاتی بیگانه

نحوه محاسبه حقوق بازنشستگان تغییر می کند؟

سياسیفرهنگی 

مطالبه ۱۵ ساله رهبر عزیزمان در حوزه کاغذ ایرانی را اجرایی خواهیم کرد

مردم از نمایشگاه چه کتاب هایی خریدند؟



اقتصاد2
ایران

۵۰ درصد ظرفیت سی ان جی 
خالی است

رئیس هیئت مدیره انجمــن CNG گفت: طور 
میانگین ۵۰ درصد ظرفیت ســی ان جی و در 
برخی از شهرها تا ۷۰ درصد این ظرفیت خالی 
است. محســن جوهری گفت: گســترده ترین 
شبکه گاز در کشــور وجود دارد و شرکت های 
تولیدی در زمینه تامین تجهیزات، مخزن ساز ها 
زیرساخت های مناسبی برای توسعه این صنعت 
در اختیار دارند. او اضافه کرد: سهم سی ان جی در 
سبد سوخت کشور رو به کاهش است به طوریکه  
سال گذشته سهم سی ان جی در سبد سوخت ۱۷ 
درصد بود، اما امسال این عدد ۵۰ درصد کاهش 
 CNG پیدا کرده است. رئیس هیئت مدیره انجمن
با بیان اینکه به طور میانگین ۵۰ درصد ظرفیت 
سی ان جی و حتی در برخی از شهر ها ۷۰ درصد 
این ظرفیت خالی است، گفت: کل مصرف سی ان 
جی در سبد انرژی کشور سه درصد بوده که این 

رقم بسیار ناچیز است.
جوهری با اشاره به مقایسه توسعه سی ان جی 
در ایران و روســیه گفت: ۱۵ هزار جایگاه سی 
ان جی در روســیه وجــود دارد، در حالیکه این 
عدد در ایران تنهــا ۲۵۰۰ جایگاه که ۵۰ درصد 
آن نیز بلااســتفاده مانده اســت. رئیس هیئت 
مدیره انجمن CNG مهم ترین مشــکل در این 
حوزه را موضوع قیمت گذاری ها دانست و افزود: 
متاسفانه طی سال های اخیر برنامه دولت ها برای 
تبدیل خودرو های بنزینی به دوگانه سوز به نتیجه 
نرسیده است و این در حالی است که اگر سی ان 
جی را نداشتیم، روزانه حدود ۱۷ میلیون دلار ارز 
باید از کشور خارج می شــد. او گفت: به عبارتی 
با نبود سی ان جی ســالانه شش میلیارد دلار را 
از دســت می دهیم و این موضوع بیانگر اهمیت 
نقش سی ان جی در کشور است. اگر مصرف را به 
۴۰ میلیون مترمکعب برسانیم، ۱۰ میلیارد دلار  
ارزآوری برای کشور خواهد داشت. جوهری کل 
خودرو های دوگانه سوز که توسط خودروسازان 
داخلی در سال ۱۴۰۰ تولید شده است، ۱۲ هزار و 
۳۹۶ دستگاه است که این عدد نسبت به سال قبل 

از آن ۵۰ درصد کاهش داشته است.

افزایش ظرفیت سوآپ در دستور کار است
تمایل ترکمنستان برای استفاده 

از پایانه های نفتی ایران
مدیرعامل شرکت پایانه های نفتی درباره برنامه 
سوآپ گفت: عملیات سوآپ در پایانه نفتی نکا 
انجام می شود، اما به لحاظ محرمانگی اینکه چه 
کشــورهایی و چه میزان فراورده به ما تحویل 
میدهند و یا ما دریافت می کنیم، فعلا میســر 
نیست. عباس غریبی با اشــاره به برنامه افزایش 
ظرفیت ذخیره ســازی نفت خام اظهار داشت: 
طبق قراردادی که با مدیریت کسب و کار شرکت 
ملی نفت ایران منعقد شده افزایش ذخیره سازی 
نفت خام در دستور کار قرار داه شده و قرار بر این 
شده که ۴.۲ میلیون بشکه نفت به ذخایر فعلی 
مخازن اضافه شود. وی افزود: مدیریت کسب و کار  
در حال برنامه ریزی و جذب سرمایه گذار است که 
این مجموعه را که به ظرفیت فعلی مخازن خارک 
اضافه می شود را اجرایی کند، اکنون  مذاکرات در 
حال انجام اســت. مدیرعامل شرکت پایانه های 
نفتی تصریح کرد: اکنون ظرفیت اسمی ذخیره 
سازی ما در پایانه خارک ۲۸ میلیون بشکه است، 
فعلا در مرحله انتخاب سرمایه گذار است و تا پایان 

دولت این موضوع عملیاتی می شود.
وی درباره برنامه ســواپ تصریح کرد: عملیات 
ســواپ در پایانه نفتی نکا انجام می شود، اما به 
لحاظ محرمانگی اینکه چه کشــورهایی و چه 
میزان فرآورده به ما تحویل می دهند و یا ما دریافت 
می کنیم، فعلا میسر نیست، در هر حال در آینده 
نزدیک و با گشایش های اقتصادی این پتانسیل 
وجود دارد که ظرفیــت افزایش یابد. غریبی در 
ادامه گفت: اخیرا ترکمنســتان بازدیدهایی از 
پایانه و اسکله های نکا داشتند و پتانسیل های ما 
را دیدند و راغب هستند که از مجموعه پایانه های 
ایران برای انجام صادرات و ذخیره سازی نفت خام 

در نکا استفاده کنند.
وی با بیان اینکه طرح توسعه پایانه نکا در دستور 
کار قرار دارد، گفت: هنوز بررسی دقیق صورت 
نگرفته فعلا ظرفیتی که وجود دارد کفایت دریافت 
ذخیره سازی نفت خام از کشورهای دیگر را دارد 
و اگر در آینده طرح توسعه بر مبنای نیازهای آتی 
خواهد بود. مدیرعامل شرکت پایانه های نفتی 
تاکید کرد؛ پایانه نکا قابلیت ذخیره و سواپ نفت 
خام و فرآورده را دارد و بر اســاس تصمیم امور 
بین الملل به ما ارجاع داده می شود که در بحث 

صادرات دریافت و ذخیره سازی اقدام کنیم.

خبر

رنسانس آسیا یا رستاخیز 
شرقی یا هر نام دیگری بر 
توسعه ســریع در آسیایی 
نهاده شــود، نشان دهنده 
اهمیت روزافزون نگاه تازه 
به این نقطه از جهان است و سفر رئیس جمهور به 
اندوزی در مقام یکی از طلایه داران این رنســانس، 
حکایت از درک اهمیت شرق و جنوب شرق آسیا در 
تامین منافع ملی از سوی دولت سیزدهم دارد. هفت 
هزار کیلومتریِ شــرق ایران، مجمع الجزایری که 
بیشنیه مردمانش مسلمانند و خورشید را به فارسی 
»آفتاب« می خوانند؛ میزبان رئیس جمهور جمهوری 
اسلامی ایران است تا فصل تازه ای در روابط دوجانبه 
آغاز شود. سید ابراهیم رئیسی گفت: دو کشور ایران 
و اندونزی در ۷۰ سال سپری شده همواره تعاملات 

خوبی در حوزه های مختلف داشته اند.
سید ابراهیم رئیسی در ادامه برنامه های سفر رسمی 
به اندونزی، در نشست مطبوعاتی مشترک با »جوکو 
ویدودو« رئیس جمهور این کشور، با ابراز امیدواری 
نسبت به اینکه در این سفر گام های بلندی در جهت 
توسعه روابط با اندونزی برداشــته شود، گفت: دو 
کشور در ۷۰ سال سپری شــده از برقراری روابط 
دیپلماتیک، همواره تعاملات خوبی در حوزه های 
مختلف سیاســی، اقتصادی، تجاری و منطقه ای و 

بین المللی داشته اند.
وی با اشاره به هدفگذاری انجام شده برای رساندن 
حجم مبادلات تجاری دو کشور به رقم ۲۰ میلیارد 
دلار افزود: البته دو کشــور تصمیــم گرفته اند که 
مبادلات خود را با ارز هــای ملی انجام دهند. امروز 
مقامات دو کشور اسناد متعددی برای همکاری در 
حوزه های مختلف امضا کردند که نشان دهنده عزم و 
اراده آن ها برای توسعه روابط در همه حوزه ها است.

وی با بیان این که »جمهوری اسلامی ایران با وجود 
فشار ها و تحریم های ظالمانه با همت متخصصین 
جوان خود گام های ارزشــمندی در جهت رشــد 

علــم و فناوری و نیز توســعه اقتصادی برداشــته 
اســت«، تصریح کرد: تحریم ها و تهدید ها به هیچ 
عنوان نتوانسته ایران را متوقف کند. رییس جمهور 
همکاری و ارتباط با کشور های مسلمان، همسایه 
و همســو را اولویت سیاســت خارجی جمهوری 
اســلامی ایران عنوان و خاطرنشان کرد: گسترش 
روابط با اندونزی به عنوان یکی از کشــور های مهم 
و موثر در آســیا و جهان که در ســازمان های مهم 
منطقه ای و بین المللی عضویــت دارد، برای ایران 

اهمیت زیادی دارد.
وی با بیان این که »ایران و اندونزی نسبت به مسائل 
منطقه ای و بین المللی از جمله مسئله فلسطین و 
وضعیت افغانستان دیدگاه های مشترکی دارند«، 
گفت: دو کشور به حمایت از حقوق مردم فلسطین 
تا آزادی قدس شــریف متعهد و پایبند هســتند. 
همچنین دیدگاه دو کشور درباره ضرورت تشکیل 
دولتی فراگیر در افغانستان که همه اقوام و مذاهب را 
نمایندگی کرده و در جهت احقاق حقوق همه مردم 

این کشور گام بردارد، یکسان است.

وی اضافه کرد: امروز زنان و دختران در جمهوری 
اسلامی ایران در شئون و عرصه های مختلف حضور 
موثر و موفقــی دارند و باعــث افتخارآفرینی برای 
کشورمان شده اند، معتقدیم زنان و دختران افغان 
نیز این توانمندی را دارند که برای کشورشــان و 
امت اســلامی افتخارآفرینی کننــد و باید امکان 
فعالیت هــای اجتماعــی از جملــه بهره مندی از 

فرصت های آموزشی برای آنان فراهم شود.
رییســی با بیان این که »دو دهه حضور آمریکا در 
افغانســتان ثمره ای جز ویرانی و کشتار و از جمله 
۳۵ هزار کودک معلول نداشــت«، اظهار داشــت: 
ایران و اندونزی در مســائل منطقه ای و بین المللی 
قائل به مبارزه جدی با یکجانبه گرایی هستند. وی 
در پایان با بیان این که »ایــران و اندونزی زمینه ها 
و ظرفیت های متنوع و فراوانی برای ارتقای سطح 
روابط خود دارند«، اظهار امیــدواری کرد که این 
سفر بتواند در جهت گسترش تعاملات فیمابین دو 
کشور بزرگ و قدرتمند اسلامی در منطقه و جهان 
تاثیرات ســازنده ای داشته باشــد و آثار آن با سفر 

متقابل رئیس جمهور اندونزی به تهران کامل شود.
رئیس جمهور با بیان اینکه ایران و اندونزی زمینه  
و ظرفیت های متنوعی برای ارتقای ســطح روابط 
دارنــد، گفت: امضای اســنا متعدد همــکاری در 
حوزه های مختلف نشان دهنده عزم و اراده دو کشور 

برای توسعه روابط در همه عرصه ها است.
آیت الله سید ابراهیم رئیسی در ادامه برنامه های سفر 
رسمی به اندونزی، در نشست مطبوعاتی مشترک 
با »جوکو ویدودو« رئیس جمهور این کشور، اظهار 
امیدواری کرد که این سفر بتواند در جهت گسترش 
تعاملات فیمابین دو کشــور قدرتمند اسلامی در 
منطقه و جهان تاثیرات سازنده ای داشته باشد و آثار 
آن با سفر متقابل رئیس جمهور اندونزی به تهران 

کامل شود.
وی با ابراز امیدواری نســبت به اینکه در این سفر 
گام های بلندی در راستای توسعه روابط با اندونزی 
برداشته شــود، گفت: دو کشور در ۷۰ سال سپری 
شده از برقراری روابط دیپلماتیک، همواره تعاملات 
خوبی در حوزه های مختلف سیاســی، اقتصادی، 
تجاری و منطقه ای و بین المللی داشــته اند. وی با 
اشاره به هدفگذاری انجام شده برای رساندن حجم 
مبادلات تجاری دو کشور به رقم ۲۰ میلیارد دلار 
افزود: البته دو کشور تصمیم گرفته اند که مبادلات 

خود را با ارزهای ملی انجام دهند.
رئیسی در ادامه سخنانش با بیان اینکه جمهوری 
اسلامی ایران با وجود فشارها و تحریم های ظالمانه 
با همت متخصصان جوان خود گام های ارزشمندی 
در راستای رشد علم و فناوری و نیز توسعه اقتصادی 
برداشته است، تصریح کرد: تحریم ها و تهدیدها به 

هیچ عنوان نتوانسته ایران را متوقف کند.
آیت الله رئیســی همکاری و ارتباط با کشــورهای 
مسلمان، همســایه و همســو را اولویت سیاست 
خارجی جمهوری اسلامی ایران عنوان و خاطرنشان 
کرد: گســترش روابط با اندونزی بــه عنوان یکی 
از کشورهای مهم و موثر در آســیا و جهان که در 
سازمان های مهم منطقه ای و بین المللی عضویت 

دارد، برای ایران اهمیت زیادی دارد. 

ایران و اندونزی برای انجام تبادلات با ارز های ملی توافق کردند 

رنسانس آسیایی در دولت سیزدهم 

وزارت صمت خبر داد:
ورود کالاهای جدید به بورس کالا

سرپرســت وزارت صنعــت، معــدن و 
تجارت گفت: ایــن وزارتخانه دو سیاســت 
مهم پیش بینــی پذیــری و ثبــات تامین 
مواد اولیــه برای زنجیــره تولیــد و حذف 
رانت هــا و تقویت شــفافیت در تعامل موثر 
 بــا بــورس  کالای ایــران با جدیــت دنبال 

می کند. 
»ســید مهدی نیــازی« در دومین همایش 
تجلیــل از برترین هــای بــورس کالا اعلام 
کرد: ســهم قابل ملاحظــه ای از اقتصادی 
ایران و بنگاه های بزرگ و اثرگذار کشــور در 
همایش برترین های بورس کالا حضور دارند 
و امیدوارم بتوانیم با توان و ظرفیت های این 
بنگاه ها در جهت اجرا و پیشبرد برنامه های 
توســعه ای کشــور و تولید گام های بزرگی 

برداریم.
وی با اشــاره اینکه وزارت صمت ۲ سیاست 
مهم را در حوزه بــورس کالا دنبال می کند، 
تصریح کرد: سیاســت نخســت؛ پیش بینی 
پذیری و ثبات تامین مواد اولیه برای زنجیره 
تامیــن ارزش صنایع )چه در حــوزه تولید 
 و چــه در حــوزه تنظیم گری هوشــمند( 

است.
به گفته نیازی، وزارت صمت این سیاســت 
را به گونــه ای پیش خواهد بــرد که فعالان 
اقتصادی دسترســی کافی برای تامین مواد 
اولیه با قیمت مناســب را پیدا کنند که این 
 امر در تعامل مســتمر با بــورس کالا دنبال 

می شود. 
سرپرســت وزارت صمت به سیاســت دوم 
ایــن وزارتخانــه در زمینه حــذف رانت ها 
و تقویت شــفافیت  اشــاره کرد که به گفته 
وی بــورس کالا در ایــن حــوزه، ابزارهــا، 
ظرفیت هــا و پتانســیل های قابــل توجهی 
دارد. وی تاکید کرد: وزارت صمت در تعامل 
با وزارت اقتصاد، ســازمان بــورس و بورس 
 کالا ســعی کرده این دو سیاســت را پیش  

ببرد.
نیازی با اشــاره به اقدامات متعــدد وزارت 
صمت در سال گذشته در زمینه تنوع بخشی 
و ابزارسازی، اظهار داشت: پارسال با همکاری 
بورس کالا اقدامات مطلوبی در حوزه ابزارها 
شکل گرفت که شــرایط فعلی بازار مطلوب 
ارزیابی می شــود و امیدواریم امســال نیز با 
روند ثبات بخشــی و پیش بینی پذیری در 
 زمینه تامین مــواد اولیه بــا رویکرد بهتری 

دنبال شود.
سرپرست وزارت صمت در پایان اظهار داشت: 
ما در حوزه تنــوع بخشــی و ورود کالاهای 
جدید به بورس کالا نیــز برنامه های مهمی 
داریم که در همین راستا اواخر سال گذشته 
در بخش طلا، زیرســاخت هــای خوبی در 
بــورس ایجاد شــد و بــا همراهــی وزارت 
اقتصاد و وزارت صمت، عرضه ســه تن طلا 
برای نخستین بار انجام شــد و سایر کالاها 
 نیز به فراخــور نیاز بازارهــا وارد بورس کالا 

خواهند شد.
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خاندوزی گفت: برنامه اقتصادی کوتاه مدت دولت 
تحت عنوان بسته سیاست های مهار تورم و رشد 
تولید با اجماع نظر بانک مرکزی، وزارت اقتصاد و 
ســازمان برنامه و بودجه نهایی شد. سید احسان 
خاندوزی در نشست خبری اظهار داشت: برنامه 
اقتصادی کوتاه مدت دولت تحت عنوان بســته 
سیاســت های مهار تورم و رشــد تولید با اجماع 
نظر بانک مرکزی، وزارت اقتصاد و سازمان برنامه 
و بودجه نهایی شــد و امروز توســط معاون اول 
ابلاغ خواهد شد که شامل دســتور کار ۱۰ ماهه 
دستگاه های اجرایی به تفکیک دستگاه های متولی 

و زمانبندی است.
سخنگوی اقتصادی دولت افزود: برنامه میان مدت 
ذیل برنامه هفتم توسعه در جلسات متعددی که 
با محوریت سازمان برنامه، وزارت اقتصاد و سایر 
دســتگاه های اقتصادی دولت آماده شده که در 
قالب برنامــه هفتم تصویب و بــه مجلس تقدیم 
خواهد شد که سند مهمی برای فعالیت بخش های 

مختلف دولت خواهد بود.
وی به بخش های اسمی اقتصاد اشاره کرد و ادامه 
داد: اگر عوامل ســاختاری و کوتاه مدت را از هم 

تفکیک کنیم می توانیم این جمع بندی را داشته 
باشــیم که عوامل ســاختاری تورم زا در اقتصاد 
ایران تحت کنترل است؛ هم مسائل مربوط به بی 
انضباطی های دولت و هم بی انضباطی های پولی 
چه مساله نقدینگی و چه شبکه بانکی کشور تحت 
کنترل هستند. خاندوزی افزود: رشد نقدینگی که 
در پایان دولت قبل به ۴۲.۸ درصدی رسیده بود در 
پایان سال سال ۱۴۰۱ به حدود ۳۰ درصد کاهش 
یافت که سرعت مطلوب در کاهش رشد نقدینگی 
را حکایت می کند. هدف گذاری امسال نیز رسیدن 

به عدد ۲۵ درصد است.

کنترل ترازنامه بانک ها به دقت انجام 
خواهد گرفت

وزیر اقتصاد ادامه داد: کنتــرل ترازنامه بانک ها و 
نظارت سخت گیرانه بر سیاست خلق پول نیز در 
راستای کنترل عوامل ســاختاری اقتصاد است. 
خاندوزی تصریح کرد: کاهش وابستگی به ارزهای 
جهانی از دیگر مسائلی بود که موجب شد تورم را 
بهتر کنترل کنیم. امروز از پیام رسان پایاپا رونمایی 

خواهد شد که مسیر جایگزین سوئیفت است.

سخنگوی اقتصادی دولت اظهار داشت: البته هنوز 
برخی عوامل کوتاه مدت مثل چشــم اندازهای 
انتظاراتی در حوزه روانی تورم و نوسانات ارزی جزو 
نقاطی است که روی آن متمرکز هستیم اما ثمره 
کنترل عوامل ساختاری این شده که نرخ تورم در 
فروردین نسبت به اسفند یک درصد کاهش یابد. 
در اردیبهشت هم نســبت به فروردین نرخ تورم 
یک درصد کاهش یافته است. چشم اندازها نیز به 
سمت تداوم کاهش نرخ تورم در ماه های آتی است.

وی اضافــه کــرد: دولت بــه دنبال اســتفاده از 
ظرفیت های مغفول و بالقوه ای اســت که به هر 
دلیلی منجر به تولید در کشــور نشده است که از 
جمله آنها می توان به دارایی های راکد اشاره کرد 
که در این راستا وزارت صمت بر احیای واحدهای 
صنعتی و معدنی راکد تمرکــز کرده و همچنین 
مولدسازی پروژه ها با استفاده از دارایی های راکد 
در دســتور کار دولت اســت. وی گفت: در سال 
گذشــته اگرچه تلاش دولت این بود که سخت 
گیری ها در حوزه استقراض و استفاده از تنخواه 
بانک مرکزی را در دســتور کار داشــته باشد اما 
حدود ۹۰ درصــد بیش از ســال ۱۴۰۰ بودجه 

عمرانی تخصیص یافت. امســال هم با استفاده از 
منابع بودجه و هم غیربودجه ای مثل دارایی های 

راکد، پروژه های عمرانی را امسال نیز فعال کنیم.
خاندوزی با بیان اینکه سیاست تسهیل تولید با دو 
بخش در دستور کار اســت، گفت: پارسال تمرکز 
دولت به تســهیل اخذ مجوزهای کسب و کار بود 
و امســال تمرکز دولت به سمت مقررات کسب و 
کار رفته است. به گفته وی، از درگاه ملی مجوزها 
شــاهد صدور ۴ هزار مجوز در یک روز بودیم که 
رکورد بــود. وی تصریح کرد: در دو ماه گذشــته 
بخشــی از پروژه انضباط بخشی به حوزه مقررات 
کسب و کار منتشر شده است به نحوی که در دو 
ماهه اول سال قبل ۵۵ بخشنامه تجاری و گمرکی 
صادر شده که بر این اساس روزانه یک بخشنامه 
و دستورالعمل صادر شده است و به جهت اصرار 
برای اصلاح این رویه، کار به شــکلی پیش رفت 
که این روند اصلاح شود. خاندوزی گفت: این در 
حالی است که در دو ماهه ابتدای سال جاری ۵۵ 
بخشنامه را به ۳۱ بخشــنامه کاهش داده ایم که 
این روند با جدیت بسیار بیشتر با اصرار و پافشاری 

فراتر در ده ماهه ۱۴۰۲ ادامه خواهیم داد.

درحالی که واحدهای مسکن مهر فاز ۹ قدیم پردیس جزو اولین 
پروژه های شروع شــده این طرح بوده، موانــع پیش رِوی تحویل 

واحدها به متقاضیان همچنان برطرف نشده است.
به گزارش تسنیم، فاز ۹ قدیم یکی از فازهای تقریباً فراموش شده 
شهر جدید پردیس اســت که حدود ۳۷۰۰ واحد مسکن مهر در 
آن جانمایی شده است. ساخت وســاز غیراصولی این پروژه ها و 
اجرای بد طرح در اوایل دهه گذشــته باعث بروز گرفتاری هایی 
برای متقاضیان شده است که در سال ۱۴۰۲ نیز همچنان ادامه 
دارد. اجرای غیراســتاندارد دیوار حائل واحدهای مســکن مهر 
فاز ۹ قدیم شــرایطی را به وجود آورد تا علاوه بر طولانی شــدن 
 روند ســاخت، و تکمیل و تحویــل واحدهــا، هزینه های بالایی 

به دولت تحمیل شود.

وعده تحویل مشروط واحدها
سال ۹۵ و در دولت یازدهم شرکت عمران پردیس طی اطلاعیه ای 
برنامه افتتاح مشروط مسکن مهر فاز ۹ قدیم را اعلام کرد. شرکت 
عمران در ایــن اطلاعیه ای اولویــت اول و دوم افتتاح پروژه های 
مسکن مهر فاز ۹ قدیم این شهر را تا پایان خرداد سال ۹۶ اعلام و 
تأکید کرد زمان تحویل منوط به تکمیل به موقع آورده متقاضیان 
است. سه پروژه بتن نما،  هسا و آفاق سپهر به ترتیب شامل ۲۸۴، 
۲۲۰ و ۹۶ واحد )مجموعاً ۶۰۰ واحد( تا پایان بهمن ماه )ســال 
۱۳۹۵( به شرط تکمیل به موقع آورده متقاضیان تحویل می شود.

اولویت دوم افتتاح واحدهای مســکن مهر فــاز ۹ قدیم پردیس 

شامل ۸ پروژه بتن نما، لیان سازه، عمران پروژه سهند، ساتراب، 
هسا، سازه کاران ایلام، آتیه تخت جمشید و دیماس شرق است. در 
مجموع ۹۱۶ واحد )۴۳ بلوک( این فاز تا پایان خردادماه سال آینده 

)۹۶( به صورت مشروط به متقاضیان واگذار می شود.

وعده تحویل واحدها در آینده نزدیک
شهریورماه ســال ۹۶ مدیر وقت پروژه مســکن مهر فاز ۹ قدیم 
پردیس با اشاره به اجرای نامناسب دیوار حائل بین بلوک های این 
فاز گفته بود: با تدابیر اندیشیده شــده به زودی واحدهای مسکن 
مهر فاز ۹ قدیم که زمان طولانی از آماده شــدن آنها می گذرد به 

متقاضیان تحویل می شود.
حمیدرضا ملکی افزود: زمان طولانی از آماده شدن پروسه ساخت 
واحدهای مسکن مهر پروژه بتن نما مستحکم می گذرد، اما به دلیل 
اجرای نامناسب دیوار حائل بین بلوک ها در سنوات گذشته و طرح 
نامناسب، این دیوارها نیازمند بهسازی و بازسازی برای مهار است. 
برای رفع این مشــکل، شــرکت عمران پردیس به دنبال امضای 
قرارداد ژئوتکنیک برای بررسی زمین شناسی این دیوار است که 

این قرارداد در امور پیمان در حال انعقاد است.
وی تأکید کرد: با تدابیر اندیشیده شده راهکاری از سوی مدیریت 
شــرکت عمران ارائه شــده اســت تا با محوطه محدود به زودی 
این واحدها به متقاضیان مســکن مهر تحویل شود. با وجود این 
اطلاعیه ها و وعده های بعدی، اما اتفاق امیدوارکننده برای تحویل 

واحدهای فاز ۹ قدیم روی نداد.

وعده مختومه شدن پرونده مسکن مهر فاز 9 تا پایان 
سال 1400

اواســط دی ماه ســال ۱۴۰۰ عضو هیئت مدیره شرکت عمران 
پردیس با یادآوری این که ســاخت دیوارهــای حائل فاز ۹ قدیم 
ناپایدار بود از بسته شــدن پرونده فاز ۹ قدیم تا پایان سال خبر 
داده و گفته بود "همه واحدها تا ۷۵ روز دیگر تحویل می شــود”! 
ابراهیم نظری نیا ابراز کرد: ســایت ۹ قدیم شامل حدود ۳۷۰۰ 
واحد مســکن مهر اســت که این تعداد جزو واحدهایی هستند 
که قبل از ســال ۹۰ جانمایی شــدند. قرار بود ایــن واحدها در 
 فاز ۳ جانمایی شــود که به دلیل نبــود زمین، در فــاز ۹ قدیم 

جانمایی شد.
وی با بیان این که فاز ۹ قدیم به دلیــل توپوگرافی و جنس خاک 
منطقه خاصی است، اضافه کرد:  این فاز دارای مشکلات خاصی 
اســت؛ ۳۷۰۰ واحد الآن به مرحله خوبی رســیده اند. در اینجا 
دیوارهای حائل بزرگی داشته ایم که ساخت آنها از سال ۹۰ آغاز 

شد و مقداری ناپایدار بودند.
عضو کنونی هیئت مدیره شــرکت عمران پردیس بیان کرد:  این 
دیوارها به لحاظ ســازه ای مشکلاتی داشــت که از سال ۹۶ یک 
پیمانکار خاص و مقاوم ساز برای این مقاوم سازی دیوارهای حائل 
به کار گرفته شد. حدود ۱۰۰ میلیارد تومان به قیمت سال ۹۶ در 
این فاز هزینه و دیوارهای حائل مقاوم ســازی شد. یکی دیگر از 
مشکلات این فاز، وجود چشــمه ها و آبهای سطحی و زیرزمینی 
فراوان بود که پس از مطالعه علاوه بر هدایت آبهای ســطحی و 

آبهای زیرسطحی به خوبی آنها را مدیریت کنیم. نظری نیا گفت: 
همچنین سه پیمانکار مشکل دار برای ۱۰۰۰ دستگاه در این فاز 
داشتیم که کار نمی کردند و سه پیمانکار خوب را جایگزین آنها 
کردیم. پیمانکاران مشــکل دار پیوندگران امید، ســاترپ و افق 
سپهر خرم بودند. خوشــبختانه پیمانکاران جدید کار را به خوبی 

پیش می برند.
وی افزود: به عنوان نمونه پروژه ساتراب تکمیل و تحویل متقاضیان 
شــد. از ۳۷۰۰ واحد فاز ۹ قدیم، ۲۷۰۰ واحد تحویل متقاضیان 
شده اســت. از ۱۰۰۰ واحد تحویل نشــده نیز حدود ۷۰۰ واحد 
تقریباً آماده شده که نواقص جزیی و نصیبات آنها باقی مانده است. 
بر اساس آمار شرکت عمران شهرهای جدید ایران ۳۶۴۵ واحد در 
فاز ۹ قدیم در حال ساخت است که از این تعداد حدود ۱۵۵۰ واحد 
تاکنون تکمیل نشده است، واحدهایی که برخی از مالکان بیش از 
یک دهه است چشم انتظار تحویل آنها هستند. پیشرفت فیزیکی 
محوطه ســازی پروژه های این فاز حدود ۸۷ درصد و پیشــرفت 

طرح های روبنایی کمتر از ۴۵ درصد است.
یکی از مشکلات سال های اخیر شرکت عمران پردیس عدم ثبات 
مدیریتی بوده است که با رفتن مهدی هدایت تشدید شد، البته 
اوایل ماه گذشــته خلیل محبت خواه به عنوان سرپرست شرکت 
عمران پردیس منصوب شد، انتصابی که انتظارات برای تکمیل 
حدود ۳۰ هزار واحد نیمه تمام مسکن مهر این شهر را افزایش داده 
است، شاید این بار طلسم تکمیل و تحویل واحدهای فاز ۹ قدیم 

نیز شکسته شود.

سخنگوی اقتصادی دولت:

شیوه پرداخت یارانه اصلاح می شود

طلسم تحویل واحدها شکسته می شود؟

مسکن مهر فاز ۹ پردیس اسیر وعده ها

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com
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قائم مقام سازمان اموال تملیکی اظهار داشت: ٣ هزار و ۵٨۴ 
دستگاه خودرو در خرداد ماه به مزایده گذاشته می شود که از 
این تعداد ٢ هزار و ٨٩٧ دستگاه خودرو سبک، ٣٠٠ دستگاه 
خودرو سنگین، ٣۶٩ خودرو و ادوات راهسازی و ١٨ دستگاه 
ماشین آلات کشاورزی هستند که متقاضیان از هستم خرداد 
ماه تا ١۴ خــرداد فرصت بازدید دارنــد و هفدهم خرداد ماه 

پاکت ها بازگشایی و برندگان اعلام می شوند.
صاحب حجتی در جمع خبرنگاران در مراســم افتتاح انبار 
اموال تملیکی در مبارک آباد با بیان اینکه دغدغه ما صیانت از 
اموال بیت المال از این رو اقدام تو ساماندهی انبارها و کالاهای 

متروکه کرده ایم، اظهار داشت: در ســال گذشته به همت و 
همکاری  دســتگاه های مربوطه کالاهای موجود در انبارهای 

اموال تملیکی در سراسر کشور تعیین تکلیف شدند. 
وی ادامه داد: به گفته وزیر اقتصاد، ســازمان اموال تملیکی 
سازمان رکوردهاست بطوریکه آمارهای رشد در این سازمان 
بالای ١٠٠ درصد بوده و در ســال گذشته توانستیم ٣١ هزار 
میلیارد تومان کالا تعیین تکلیف کنیم و رشد ۴۵٠ درصدی 
در بخش فروش داشــتیم، همچنین اعاده کالا رشد ١٢٠۵ 
درصدی داشت و توانستیم تابوی انهدام خودروهای آمریکایی 
را بشکنیم و برای اولین بار چندین دستگاه خودروی آمریکایی 

را منهدم کردیم. از دیگر اقدامات تعیین تکلیف خودروهای 
متروکه بود که به مزایده رسید و سامانه یکپارچه اموال تملیکی 
را که چندین سال روی زمین مانده بود  در چند استان کار خود 
را شروع کرده و در مرداد ماه سال جاری  به طور کامل در کل 

کشور به اجرا می رسد. 
قائم مقام سازمان اموال تملیکی با اشاره به ضرورت افزایش 
انبارها برای صیانت از امــوال بیت المال گفت: در حال حاضر 
تعداد انبارهای  سازمان اموال تملیکی ٨٠  باب است و ١۴۴  
ســوله  در اختیار داریم هر چند در طول یک ســال گذشته 
فضای نگهداری از اموال رشد قابل توجهی ۵۶ هزار متر مربع 

رشد داشته اما تعداد انبارهای ملکی سازمان به تعداد انگشتان 
دست هم نمی رسد.

حجتی از آغــاز مزایده خــودرو موجود در امــوال تملیکی 
خبر داد و گفت: ٣ هزار و ۵٨۴ دســتگاه خــودرو در خرداد 
ماه به مزایده گذاشــته می شــود که از این تعــداد ٢ هزار و 
٨٩٧ دستگاه خودرو ســبک، ٣٠٠ دستگاه خودرو سنگین، 
٣۶٩ خودرو و ادوات راهســازی و ١٨ دستگاه ماشین آلات 
کشاورزی هستند که متقاضیان از هســتم خرداد ماه تا ١۴ 
خرداد فرصت بازدیــد دارند و هفدهم خــرداد ماه پاکت ها 
بازگشایی و برندگان اعلام می شوند.  وی ادامه داد : متقاضیان 

می توانند جزییات این مزایده را از ســایت امــوال تملیکی 
 و در ســامانه تدارک دولت مشــاهده کننــد و اطلاعات آن 

بارگذاری شده است.
قائم مقام ســازمان اموال تملیکی درباره شرایط متقاضیان 
برای شرکت در این مزایده و میزان ضمانت برای ثبت تقاضا 
گفت: متقاضیان برای ثبــت رقم و شــرکت در این مزایده  
باید توکن داشــته باشــند و هم افراد حقیقــی و حقوقی و 
دســتگاه های دولتی می توانند در این مزایده شرکت کنند 
 و برای شــرکت در این مزایده باید ١۵ درصد مبلغ به عنوان 

ضمانت ارایه شود.

رئیس کمیسیون کشاورزی اتاق تعاون گفت: علی رغم 
پتانسیل تولید ٣ میلیون تن مرغ در کشور، اما سرانه 
مصرف کنونی مرغ ٢ تا ٢ میلیــون و ٢٠٠ هزارتن در 
سال است. ارسلان قاسمی با بیان اینکه قیمت گذاری 
دســتوری منجر به تنش قیمت کالاهای اساسی می 
شود، گفت: قیمت گذاری دستوری در بازار مرغ موجب 

شد که تولیدکننده رغبتی به تولید نداشته باشد که در 
نهایت امروز نتیجه این سیاست کاملا ملموس است. او 
سیستم دلالی را علت اصلی اختلاف قیمت کالاهای 
اساسی از جمله مرغ اعلام کرد و گفت:  با اصلاح نظام 
توزیع و تزریق نقدینگی به بخش تولید می توان از دلال 
بازی و واســطه گری در بازار جلوگیری کرد. قاسمی 

ادامه داد: بنابر آمار ســالانه ٢ میلیــون تا ٢ میلیون و 
٢٠٠ هزارتن مرغ در کشور مصرف می شود، گفت: این 
درحالی است که پتانسیل تولید ٣ میلیون تن مرغ در 
کشور وجود دارد، از این رو دولت باید اجازه دهد که ٨٠٠ 
هزارتن مرغ مازاد صادر شود و ارز حاصل از صادرات به 
واردات نهاده تبدیل کرد که متاســفانه به سبب عدم 

برنامه این امر محقق نمی شــود. رئیس کمیســیون 
کشاورزی اتاق تعاون گفت: با توجه به پتانسیل صنعت 
مرغداری، امسال به منظور پایداری تولید باید قیمت 
گذاری دستوری حذف شود و همواره با فراهم کردن 
ابزار و نگاه کــردن به تولید به عنــوان زنجیره ارزش، 

مشکلات را حل و فصل کرد.

آغاز مزایده بزرگ خودروهای خارجی متروکه در خرداد ماه

پتانسیل تولید ۳ میلیون تن مرغ در کشور
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ماجرای تسهیلات تکلیفی 
یوسف کاووسی، کارشناس اقتصادی 

تسهیلات خرد اگر در مقیاس کم باشد قابلیت اجرا 
دارد. اما در شرایط فعلی که تسهیلات تکلیفی به 
چندین مورد و با متقاضی زیاد تبدیل شده دیگر 
حکم تســهیلات خرد را نــدارد و در مجموع به 
تسهیلات کلان تغییر ماهیت داده است. به عنوان 
مثال زمانی که وام ازدواج برای هر طرف ١۵٠ تا 
١٨٠ میلیون تومان تعیین می شود و متقاضیان 
زیادی هــم در نوبت دریافت آن قــرار دارند  این 
تسهیلات دیگر حکم تسهیلات خرد را ندارد و رقم 

بالایی می شود. 
این در حالی اســت که رد ایــن فرآیند بانکهای 
خصوصی زیر بار پرداخت نمی روند. چراکه منافعی 
برای آنها نداشته و سود ۴ درصدی و یا کارمزدی 
هم صرفه ندارد. سهامدار در بانک خصوصی مخالف 
این موضوع است و ســهم بانکهای خصوصی در 

پرداخت تسهیلات به مردم کم است. 
در بودجه ١۴٠١ برای بانکهــا ٣۶٠ هزار میلیارد 
تومان تسهیلات مسکن تعریف شد. بانکهایی که 
مشکلات بسیاری دارند و از ناترازی هم رنج می 
برند چگونه می توانند این حجم از پرداخت را داشته 
باشند. بانکها فارغ از اینکه مشکلاتی را برای اقتصاد 
کشور ایجاد کرده اند اما با کاهش سپرده گذاری از 
سوی مردم مواجه هستند. در وضعیت متلاطم 
اقتصادی مردم دیگر پول خود را در بانکها سپرده 
گذاری نمی کنند. این در حالی اســت که همین 
سپرده ها قرار اســت منابع پرداخت تسهیلات 

تکلیفی باشند. 
وام ازدواج، فرزندآوری، مسکن و... تمامی این وام 
ها با توجه به تعداد بــالای متقاضیانی که دارد به 
تسهیلات کلان تغییر ماهیت داده اند. دولت باید 
بخشی از منابع تسهیلات را خود معرفی کند و برای 
تامین مالی آن اقدام کند. بانکها هر سال وام هایی 
در راستای تسهیلات تکلیفی دولت پرداخت کرده 
اند اما از دولت پولی نگرفته اند، روندی که هر سال 

تکرار شده وبر آن افزوده شده است.
زمانی که به شــبکه بانکی صفر تا صد پرداخت 
تسهیلات، تکلیف می شود، پرداخت وام ها مشکل 
خواهد شد. بانکهای کشور با کاهش سپرده گذاری 
و جذب منابع مواجه هســتند و هیچ گونه روابط 
خارجی نیز ندارند. ناترازی بانکها نیز از همین اتفاق 

نشات می گیرد.

رئیــس اتحادیــه ســوپرمارکت داران و مواد 
پروتئیني تهران از ارائه اقلام یارانه تحت عنوان 
کالابرگ الکترونیکي در این شهر خبر داد و گفت: 

١٠ قلم کالا در مرحله اول تعیین شده است.
داود فکوري،رئیس اتحادیه سوپرمارکت داران 
و مواد پروتئیني تهران با بیان اینکه طرح یارانه 
غیرنقدي یا همــان کالا بــرگ الکترونیکي در 
سوپرمارکت هاي تهران اجرایي شده است، بیان 
داشت: فهرست سوپرمارکت داراني که مردم مي 
توانند از آنها اقلام یارانه غیــر نقدي را دریافت 

کنند در اپلیکیشن »تارا« بارگذاري شده است.
وي ضمن اشــاره به اینکه در مقولــه کالابرگ 
الکترونیکي ١٠ قلم کالا توسط وزارت کار، رفاه 
و تعاون اجتماعي تعیین شــده کــه مردم مي 
توانند یک مــاه پیش از دریافــت یارانه نقدي، 
اقلام را از واحد هاي تعیین شده زیر نظر اتحادیه 
ســوپرمارکت داران و مــواد پروتئینــي تهران 
دریافت کنند و هزینه آن را همراه با یارانه شان 
بدهند. رئیس اتحادیه سوپرمارکت داران و مواد 
پروتئیني تهران تهران بــا بیان اینکه پنیر ۴۵٠ 
گرمي، تخم مرغ، ماکاراني ٧٠٠ گرمي، شــکر، 
شــیر کم چرب، مرغ، قند، ماست، برنج و روغن 

مایع اقلام مشخص شده در طرح یارانه غیرنقدي 
است، گفت: مردم این اقلام را مي تواند غیرنقدي 

خریداري کنند.
فکوري تصریح کرد: خرید باید با توجه به قیمت 
مصوب صــورت گیرد در غیر ایــن صورت ما به 
التفاوت قیمت اقلام از ســوي مــردم باید نقداً 
پرداخت شود. براي انتخاب فروشگاه محدودیتي 
وجود ندارد و بــه تمام ســوپرمارکت ها اعلام 
شده تا عضو این سامانه شــوند. رئیس اتحادیه 
ســوپرمارکت داران و مواد پروتئینــي تهران با 
بیان اینکه تعداد ســوپرمارکت هــاي زیر نظر 
اتحادیه یک هزار و٢۵٠ واحد است، تاکید کرد: 
سوپرمارکت داران علیرغم حضور فروشگاه هاي 
زنجیره اي با رشد کمي مواجه هستند و به نوعي 

در دوران طلایي مواد پروتئیني به سر مي بریم
فکوري با بیان اینکه مبارزه با قاچاق از مهم ترین 
برنامه هاي اتحادیه ســوپرمارکت داران تهران 
است، گفت: بازرسان اتحادیه به طور مرتبا وجود 
سیگار قاچاق را در واحدهاي صنفي مورد بررسي 
قرار مي دهند و در صورتي که پس از اخطار، اقلام 
غیرمجاز طي ١۵ روز جمع نشوند، واحد صنفي 

پلمب خواهد شد.

سخنگوی اتحادیه صادرکنندگان فرآورده های 
نفتی گفت: بنابر آمار میزان صــادرات فرآورده 
های نفتی نسبت به سال های گذشته ١٣ درصد 
افزایش یافته است. حسینی سخنگوی اتحادیه 
صادرکننــدگان فرآورده های نفتــی در زمینه 
صــادرات فرآورده های نفتی گفــت: وضعیت 
صادرات در ســال گذشته نســبت به سال های 
گذشته رکورد زد و ما شاهد افزایش ١٣ درصدی 
صادرات در کشور بودیم. گرچه میزان صادرات از 
نظر وزنی افزایش نداشته، اما ازنظر ارزشی با رشد 

قابل توجهی مواجه بوده است.
او گفت: امســال نیز وضعیت صــادرات هم در 
نفت خام و هم در زمینه محصولات پتروشیمی 
روند رو به رشــدی را ســپری کرده است. نکته 
مهمی کــه در این زمینه وجود دارد این اســت 
که قیمت نفت در بازار های جهانی کاهش پیدا 
کرده و قیمت هایــی که در شــرایط کنونی در 
بازار های جهانی معامله می شــود نسبت به ١۵ 
ماه گذشــته کاهش پیدا کرده است. سخنگوی 
اتحادیه صادرکنندگان فرآورده های نفتی ادامه 
داد: هنگامی که قیمت نفت کاهش پیدا می کند 
قیمت محصولاتی که به شــکل های مختلف به 
نفت ارتبــاط دارد نیز کاهش پیــدا می کند. در 
شرایط کنونی مشکل ما بیشتر کمبود کالا برای 

صادرات است تا کمبود بازار برای صادرات.

حسینی گفت: هر چه میزان تعاملات و ارتباط 
خارجی ما بیشتر شــود به همان اندازه شرایط 
برای افزایش صادرات ایران بیشــتر می شود و 
ایران می تواند جایگاه بهتری در بازار های جهانی 
پیدا کند. ما دو سال است با کشور روسیه در حال 
همکاری هستیم. امیدواریم ارتباط با روسیه تنها 
در حد توافق نامه و تفاهم نامه نباشد و کار عملی 
نیز آغاز شود. حسینی درباره ارتباط تجاری ایران 
و چین در زمینه نفت نیز گفــت: چین در حال 
رصد وضعیت کشــور های خاورمیانه است. این 
در حالی است که توافق بین کشور های منطقه و 
از جمله ایران و عربستان و همچنین زمزمه های 
بازگشت کشور ها به میز مذاکره برجام این نوید را 
می دهد که شرایط برای همکاری های گسترده با 

شرکت های چینی در آینده بیشتر شود.
او گفت: کشور های دیگر نیز با ما در زمینه نفتی 
در حال تجارت هســتند. با این وجود مشکل ما 
تنها در زمینه تجارت نیست و بخشی از مشکلات 
به ورود تکنولوژی و بخشی نیز به تأمین مالی باز 
می گردد. صنعت نفت یک صنعت سرمایه بر است 
و ظرفیت هایی که ما در کشور داریم متناسب با 
نیاز های کشور نیست. به همین دلیل ما باید در 
زمینه هایی که نیاز داریم تلاش خود را بیشــتر 
کنیم وگرنه در شرایط کنونی تجارت با روسیه، 

چین و هند کار زیاد سختی نیست.

رئیس کمیســیون کشــاورزی مجلس با اعلام 
مهلت یک هفتــه ای مجلس بــه وزارت جهاد 
کشاورزی برای تعیین تکلیف وضعیت مرغ گفت: 
در جلســه ای با حضور سرپرست جدید وزارت 
جهاد کشــاورزی حوزه ماموریتــی هر کدام از 

دستگاه ها در این باره مشخص می شود.
محمد جواد عسکری رئیس کمیسیون کشاورزی 
و منابع طبیعی مجلس شــورای اسلامی اظهار 
داشت:  وزارت جهاد کشاورزی تا یک هفته آینده 
باید وضعیت مرغ را تعیین تکلیف و قیمت مرغ را 
در بازار تثبیت کند. وی افزود: باید مرغ بیشتری 
در کشور باید تولید شود و از طرفی بر مرغداری 
های کشور باید نظارت بیشــتری توسط وزارت 
جهاد کشاورزی انجام شــود. رئیس کمیسیون 
کشاورزی و منابع طبیعی مجلس شورای اسلامی 
ادامــه داد: در دو روز آینده با حضور سرپرســت 

جدید وزارت جهاد کشاورزی با تولید کنندگان 
جوجه یک روزه و مرغ گوشــتی جلسه خواهیم 
داشــت و حوزه ماموریتی هرکدام از دستگاه ها 
مشخص می شود. وی تصریح کرد: بر این اساس در 
صورتی که نیاز به تامین نهاده و واکسن است باید 
تامین شــود یا اگر مرغ تولیدی مازاد وجود دارد 
نیز تعیین تکلیف شــود. بنابراین گزارش قیمت 
مرغ در ماه های اخیر افزایش قابل توجهی داشته 
اســت و با وجود افزایش قیمت ١٠ هزار تومانی 
نرخ مصوب این محصول، اما مرغداران حاضر به 
عرضه کافی این محصول به بازار نمی شوند و در 
برخی استانها دچار کمبودهایی در این خصوص 
هستیم. سرپرســت وزارت جهاد کشاورزی در 
واکنش به این موضوع اعلام کرد، در صورتی که 
مرغداران همکاری نداشته باشند اقدام به واردات 

این محصول از ترکیه می شود.

سعید موتمنی با بیان اینکه آرامش در بازار خودرو حاکم شده است، 
گفت: معاملات در بازار خودرو به نقطه صفر رسید و در این بازار رکود 
کامل حاکم شده است؛ مگر اینکه فروشنده ای بخواهد خودرو خود 
را زیر قیمت بازار بفروشد در این صورت مشــتری برای خرید پیدا 

می شود.
وی با اشــاره به قیمت  خودروهای داخلی در بازار، تصریح کرد: دنا 
اتوماتیــک ٩١٠ میلیون تومان، ٢٠۶ تیپ ٢ حــدود ۵۴۵ میلیون 
تومان ) البته مــدل ١۴٠٢ در بازار موجود نیســت(، پژو ٢٠۶ تیپ 
٣ حدود ۶٠٢ میلیون تومان، پژو پــارس ۵۶٠ میلیون تومان، پژو 
٢٠٧ اتوماتیک سقف فلز ٩٣٠ میلیون تومان و پژو ٢٠٧ ام سی ٨٣٠ 

میلیون شده است.
رئیس اتحادیه نمایشــگاه داران خودرو تهران با تاکید بر افت قیمت 
خودروها نسبت به هفته گذشته، گفت: مصرف کننده واقعی باوجود 
افت قیمت ها باز هم توان خرید ندارد و برخی دیگر از خریداران نیز 
منتظر واردات خودروهای دســته دوم هســتند چراکه هنوز بحث 
واردات منتفی نشــده و ایــن احتمال وجود دارد کــه خودروهای 

دسته دوم وارد کشور شــود. این فعال صنفی با بیان اینکه متقاضی 
برای خرید محصولات کارخانه ای زیاد اســت، گفت: اگر عرضه هر 
کالا محدود شــود در آن بازار واســطه گری و دلالــی افزایش پیدا 
می کند؛ اگر بخواهیــم دلایل افزایش قیمت ١٠ تــا ١۵  خودرو در 
١ ماه گذشته را بررســی کنیم متوجه خواهیم شــد در آن مقطع  
شرکت ها خودرو را فاکتور نمی کردند چراکه می خواستند در ابتدای 
ســال افزایش قیمت را اعمال کنند وعدم عرضــه محصول در بازار 
 باعث شد افرادی که دپو داشــتند از این فرصت استفاده و قیمت ها 

را افزایش بدهند.
به گفته موتمنی؛ اگر نیاز بازار تامین شود هیچگاه واسطه گری ایجاد 
نخواهد شد؛ باید نیاز بازار سنجیده و متناسب با آن محصول تولید و 
در بازار عرضه شود؛ اگر توان تولید متناسب با نیاز بازار نیستیم باید 

مجوز واردات صادر شود تا اینگونه تنظیم بازار صورت بگیرد.
وی ادامه داد: مــن نمی توانم درباره عملکرد وزیر پیشــین صمت 
اظهار نظر کنم؛ یک هفته بعد از اســتیضاح وزیر اعلام شــد که ۵٠ 
هزار خودرو تولید و پلاک کردیم و این موضوع تاثیر خود را در بازار 

گذاشت و شرکت سایپا اعلام کرد که ۴٠ هزار خودرویی که ثبت نام 
کردند تا مرداد تحویل خواهد داد وقتی خودرو فاکتور می شود امکان 
واسطه گری به حداقل می رسد. به گفته رئیس اتحادیه نمایشگاه داران 
خودرو تهران؛ بحران در بازار خودرو موضوع جدیدی نیســت و این 
موضوع از سال ٩٧ ایجاد شده است از این تاریخ به این سو، ۵٠ درصد 

کمتر از نیاز خودرو روانه بازار شد.
این فعال صنفی با بیان اینکه قیمت خودروهای مونتاژی بیشــتر از 
قیمت های جهانی در ایران فاکتور می شود، اضافه کرد: شورای رقابت 
به این بحث ورود و قیمت خودروهای مونتاژی را اعلام کرد اگر این 

مهم اجرایی شود تاثیر خود را در بازار خواهد گذاشت.
موتمنی در پایان بیان کرد: در هر بازاری که انحصار شکل بگیرد باید 
ناظر بر آن در نظر گرفته شود وجود داشته باشد و هر دولتی که آمد 
سعی کرد انحصار بازار خودرو را بشکند اما نتوانست موفق شود؛ اگر 
می خواهیم بازار خودرو حالت طبیعی داشته باشد و انحصار شکسته 
شــود باید فضا رقابتی و مجوز واردات داده شــود؛ خودروی کالای 

مصرفی است و باید آنقدر عرضه شود که انحصارها شکسته شود. 

ســخنگوی صنعت برق گفت: پاداش ١٠ کیلووات ساعت صرفه جویی امسال برای 
مشترکان کم مصرف، برابر با ۴٠ کیلووات ساعت سال گذشته است و بنابراین امسال 
انگیزه بیشتری برای مشترکان وجود دارد تا بتوانند در این طرح مشارکت بیشتری 
داشته باشند.مصطفی رجبی مشهدی، مدیرعامل شرکت مدیریت شبکه برق ایران 
و سخنگوی صنعت برق گفت: همزمان با روز نخست اجرای طرح پاداش سراسری 

صرفه جویی در مصرف برق، تا ۴ درصد کاهش مصرف را در اوج بار شاهد بودیم. 
رجبی مشهدی با اشاره به اینکه از ابتدای دولت سیزدهم بالغ بر ٩ هزار مگاوات ظرفیت 
نیروگاهی وارد مدار شده است، گفت: هنوز طرح های مدیریت بار اجرایی نشده است 

و تنها عامل کاهش مصرف برق در روز نخست اجرای طرح ارائه پاداش به مشترکان 
خانگی برق است.

وی درباره هدف وزارت نیرو از این طرح نیز خاطرنشان کرد: دیدگاه وزارت نیرو کوتاه 
مدت نیست و هرچه مشترک بتواند مصرف خود را کاهش دهد، از این پاداش بیشتر بهره 
مند می شود و حتی اگر مشترکی پر مصرف بوده است امسال امکان مشارکت در این 
طرح برایشان وجود دارد. سخنگوی صنعت برق در ادامه در خصوص قیمت تمام شده 
برق نیز اظهارداشت: قیمت تمام شده برق با سوخت یارانه ای در حدود ۴٠٠ تومان و با 
قیمت سوخت غیر یارانه ای حدود ٣ هزار تومان است، اما به طور میانگین حدود ٢٠٠ 

تومان از مشترکان دریافت می شود. رجبی مشهدی درباره مشترکانی که سال گذشته با 
طرح صرفه جویی و پاداش خانگی همکاری کرده اند، گفت: پاداش ١٠ کیلووات ساعت 
صرفه جویی امسال برای مشترکان کم مصرف، برابر با ۴٠ کیلووات ساعت سال گذشته 
است و بنابراین امسال انگیزه بیشتری برای مشترکان وجود دارد تا بتوانند در این طرح 

مشارکت بیشتری داشته باشند.
وی درباره طرح های مدیریت بار صنایع نیز گفت: از بین ۶٠٠ هزار مشترک صنعتی 
۵٨٠ هزار واحد صنعتی هیچ محدودیتی نخواهند داشت و تنها ٢٠ هزار واحد صنعتی، 
در نصف روز براساس برنامه های از پیش اعلام شده، در طرح های مدیریت بار مشارکت 

خواهند داشت و اگر یک روز خاص در هفته به یک شهرک صنعتی اعلام شده است، تا 
پایان شهریور ماه همان روز اعمال خواهد شد.

رجبی مشهدی در خصوص ۴۴٠ صنعت بزرگ انرژی بر نیز گفت: برنامه های ویژه این 
صنایع با وزارت صمت هماهنگی شده است تا هیچگونه کمبودی در محصولاتی مانند 
سیمان، فولاد و مشتقات پتروشیمی در کشور وجود نداشته باشد. در ادامه، حمیدرضا 
پیرپیران، معاون هماهنگی توزیع توانیر نیز در خصوص چگونگی دریافت پاداش توسط 
مشترکان گفت: به میزان مصرف کاهش یافته مشترکان در مقایسه با سال گذشته 

پاداش تعلق می گیرد.

رئیس کل بانــک مرکزی بر 
لزوم تســهیل در پرداخت 
تســهیلات خرد توســط 
بانک ها تاکیــد کرد و گفت: 
تامین مالی عامــه مردم از 
طریق نظام بانکی است، لذا وقتی مردم برای تسهیلات 
خرد به بانک ها مراجعه می کنند، نباید با سختی مواجه 
شوند. محمدرضا فرزین در نشست ماهانه با مدیران 
عامل شبکه بانکی با بیان اینکه تسهیلات خرد نقش 
مهمی در رفع مشــکلات مردم دارد و بانک ها نباید 
مردم را در این مســیر دچار مشکل کنند گفت: بانک 
ها بایستی نسبت به پرداخت سهمیه های ابلاغی در 
مورد تســهیلات تکلیفی و همچنین تسهیلات خرد 

طبق قانون متعهد باشند.
فرزین با اشاره به سخت گیری برخی شعب بانک ها در 
اخذ ضامن بیش از حد برای پرداخت تسهیلات تکلیفی 
و خرد گفت: طبق قانون پرداخت تسهیلات تکلیفی با 
یک ضامن باید انجام شــود، لذا اگر بانکی منابع برای 
پرداخت تسهیلات ندارد آن را اعلام کند منتها معطل 

کردن مردم در بانک ها به بهانه ضامن صحیح نیست.
رئیس کل بانک مرکزی با اشاره به التهاب و اضطراب 
در بازارهای پولی و مالی کشور در ماههای پایانی سال 
گذشــته گفت: انتظارات منفی نقش مهمی در ایجاد 
این التهابات داشتند که باعث ایجاد حباب در بازارها 
شد، اما خوشبختانه پس از گذشت ٢ ماه از سال جاری 
وضعیت بهتر شده و بازارها اعم از ارز، بورس، طلا و... 
به سمت آرامش و ثبات حرکت کرده اند. فرزین افزود: 
با مجموعه تدابیر اتخاذ شده شــاهد ثبات در بازار ارز 
هستیم و حباب ارز در حال کاهش است و با تداوم این 
روند حباب سایر بازارها نیز کاهش پیدا خواهد کرد، 
انتظارات تعدیل شده و در آینده وضعیت مناسبتری 

خواهیم داشت.
رئیس کل بانک مرکزی با اشاره به هدف گذاری رشد 
٢۵ درصدی نقدینگی در ســال جاری گفت: تشدید 
انضباط پولی یکی از اولویت های اصلی بانک مرکزی 

در طول ســال خواهد بود. فرزین بــا تاکید بر اینکه 
برنامه اصلاحی برای رفع ناترازی هر بانک توسط بانک 
مرکزی تهیه شده است گفت: بانک ها در کنترل تورم و 
رشد تولید نقش مهمی دارند بر این اساس بانک مرکزی 
اجرای برنامه های اصلاحی برای رفع ناترازی بانک ها 
را دنبال می کند و تعیین تکلیــف بانک های ناتراز تا 

شهریور ماه سال جاری انجام خواهد شد.
رئیس کل بانک مرکــزی ادامه داد: کنتــرل اضافه 
برداشــت بانک ها از برنامه های جدی بانک مرکزی 
در سال جاری است و بانک ها بایستی از طریق افزایش 
سرمایه، فروش دارایی ها و ایجاد تنوع در روش های 
تامین منابع در راستای انضباط پولی و کاهش ناترازی 

اقدام کنند.
وی افزود: اولاً تســهیلات خردی که برای بانک ها در 
نظر گرفته می شود بانک باید بپردازد و بانک مرکزی 
نظارت می کند و بانک ها باید پاســخگو باشند. ثانیاً 
تسهیلات خرد خواسته عامه مردم است، اما تسهیلات 
کلان مربوط به گروه های خاص است. رئیس کل بانک 
مرکزی گفت: بیشترین نقد و گلایه ای که مردم دارند 

مربوط به تسهیلات خرد است و انصافاً تسهیلات خرد 
و قرض الحســنه گره های بزرگی در زندگی مردم باز 

می کند و تأثیر زیادی در رضایت مندی مردم دارد.
فرزین اظهار داشت: اولین مسئله این است که برخی 
شــعبات بانک ها برای اینکه تسهیلات خرد پرداخت 
نکنند به مردم می گویند ســه نفر ضامن فراهم کنند 
که این بسیار سخت اســت در حالیکه در تسهیلات 
تکلیفی فقط یک ضامن لازم است؛ حتی برخی شعبات 
می گویند ســند خانه را هم بیاورید که ببینیم و یک 
چیزهایی از مردم طلب می کنند که باعث تعجب است.

وی افزود: تسهیلات خرد معمولاً ۵٠ تا ١٠٠ میلیون 
تومان است باید با یک ضامن پرداخت شود و مردم را 
بی جهت سرگردان نکنید؛ اگر منابع ندارید به راحتی 
بگویید منابع نداریم اما کاری نکنید که باعث افزایش 
نارضایتی مردم شــود چون فراهم کردن ضامن کار 
بسیار سختی است. رئیس کل بانک مرکزی همچنین 
با اشــاره به تجربه برخی بانک ها مانند قرض الحسنه 
رسالت عنوان کرد: می توانید کاری کنید که مشکل 

مردم بدون مراجعه به شعبه حل شود. 

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

برای پرداخت تسهیلات خرد فقط یک ضامن لازم است 

اولتیماتوم به بانک ها برای پرداخت وام

معاملات بازار خودرو به صفر رسیداولتیماتوم ۱ هفته ای برای کنترل قیمت مرغ

فرصت بهره مندی از پاداش برای همه مشترکان برق خانگی

تعیین ۱۰ قلم کالاي اساسي در طرح کالا برگ الکترونیکي

صادرات فرآورده های نفتی ۱۳ درصد افزایش یافت
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فناوری و 
اطلاعات

اینوتکس 1402 بیش از 100 هزار بازدیدکننده داشت
دبیر نمایشگاه اینوتکس با اشاره به برگزاری 20 رویداد جانبی در حاشیه نمایشگاه گفت: 
بیش از 100 هزار نفر از نمایشگاه اینوتکس 2023 بازدید کردند.سجاد عباسی فشمی دبیر 
نمایشگاه اینوتکس در رابطه با تعداد بازدیدکننده ها و حضور شرکت کنندگان در نمایشگاه 
اینوتکس 2023 گفت: نمایشگاه اینوتکس 2023 با بازدید بیش از یک صدهزار نفری 
علاقمندان به حوزه فناوری و نوآوری، میزبان 450 مشارکت کننده از زیست بوم نوآوری 
و فناوری کشور اعم از استارتاپ ها و شرکت های دانش بنیان، شتابدهنده ها، مراکز رشد 
فناوری، پارک های علم و فناوری، برگزارکنندگان رویدادهای کارآفرینی و... از کشورهای 
ایران، روسیه، پاکستان و ترکیه بود. وی در خصوص کشورهای خارجی شرکت کننده در 
نمایشگاه نیز گفت: علاوه بر فناوران کشورهای ترکیه و پاکستان، کشور روسیه با مشارکت 
حدود 20 شرکت فناور در قالب غرفه دار، بیشترین مشارکت را در اینوتکس 2023 داشته 
است. همچنین 22 نماینده از ســفارتخانه های خارجی مقیم ایران نیز برای بازدید در 
نمایشگاه حضور پیدا کردند. دبیر نمایشگاه اینوتکس با بیان برگزاری20 رویداد تجاری 
یا ترویجی در کنار بخش نمایشگاهی گفت: برگزاری رقابت بیش از 400 استارتاپ در 
شهرهای مختلف در قالب رویداد اینوتکس پیچ و برگزاری 416 جسله در کافه سرمایه و 
انعقاد بیش از 55 تفاهم نامه به ارزش 2،780 میلیارد ریال به همت بروکرهای فناوری در 

جلسات B2B بخشی از نتایج بخش های مختلف نمایشگاه بوده است.
عباسی فشمی افزود: در بخش استیج اینوتکس 80 سخنران به ارائه نظرات خود در حوزه 
های مختلف فناوری پرداختند. همچنین 40 سخنرانی در فروم حکمرانی، 50 سخنرانی در 
ایستگاه آینده، 26 سخنرانی در نخستین دوره رویداد فینوتکس و 24 سخنرانی در رویداد 
جینو از دیگر اتفاقات مهم اینوتکس 2023 بوده است. وی هم چنین در خصوص ارائه نیازهای 
فناورانه صنایع بزرگ کشور در قالب رویداد ریورس پیچ گفت: اینوتکس 2023 میزبان 5 
عنوان رویداد ریورس پیچ در حوزه های لوازم خانگی، تجهیزات پزشکی، نوآوری های عمومی، 
نفت و گاز و نیز صنایع مواد غذایی بود که پس از ارائه نیازهای فناورانه در حوزه های مختلف، 
مجموعاً بیش از 30 تفاهم نامه به ارزش بیش از 1،230میلیارد ریال جهت انتقال فناوری 
منعقد گردید. بیش از 550 جلسه مشاوره در پاویون مشاوران، فروشگاه محصولات فناورانه 
با فروش بیش از 3.6 میلیارد ریالی به صورت مستقیم، شناسایی 150 جایگاه شغلی و انجام 
80 مصاحبه شغلی در ایستگاه کار از جمله خروجی بخش های دیگر نمایشگاه اینوتکس 
2023 بود که عباسی فشــمی به آنها اشاره کرد. عباسی فشــمی هم چنین در خصوص 
مشارکت کنندگان در نمایشگاه اینوتکس 2023 گفت: با وجود افزایش 66 درصدی در متراژ 
نمایشگاهی به نسبت سال گذشته، کل فضای نمایشگاه در فاصله دو ماه تا برگزاری رویداد 
به صورت کامل رزرو و تمام فضاهای قابل ارائه به شرکت کنندگان تکمیل گردید. گفتنی 
است، نمایشگاه اینوتکس به همت پارک فناوری پردیس و با حمایت معاونت علمی و فناوری 
و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری برگزار شد. همکاری و مشارکت بین شرکت های فناور 
و استارتاپ های داخلی و بین المللی، ارتباط سرمایه گذاران داخلی و بین المللی با شرکت ها و 
استارتاپ ها، گفتگو و شبکه سازی بین فعالان زیست بوم نوآوری و فناوری و تقویت زیست بوم 

نوآوری در ناحیه نوآوری پردیس از اهداف برگزاری این نمایشگاه بوده است.

آغاز دور جدید حراج شماره های رند
سیم کارت های دائمی قدیمی که تقاضای زیادی برایشان وجود دارد، تعیین کننده قیمت 
سیم کارت هستند و با توجه به جایگاهشان نزد کاربران و قدمتی که دارند، به نوعی ایجاد 
بورس کرده اند و قیمت بعضی از این سیم کارت ها بعضاً به چند صد میلیون یا میلیارد هم 
رسیده است. به گزارش ایسنا، به صورت کلی سیم کارت ها را از نظر ارائه می توان به دو دسته 
تقسیم کرد؛ سیم کارت هایی که به روز توسط اپراتورها واگذار می شوند و متقاضی می تواند 
به راحتی تهیه کند و دلیلی ندارد در بحث عرضه و تقاضا، دچار افزایش و کاهش قیمت 
شوند و سیم کارت هایی با کدهای قدیمی تر و شماره های خاص که متقاضی و بازار خاص 

خود را دارند و دیگر عرضه نمی شوند.
این سوال بعضا وجود دارد که هزینه سیم کارت رند چقدر است؟ چه عواملی در قیمت 
شماره رند تاثیر گذارند؟ در جواب می توان گفت که پیش شماره و کد سیم کارت صفر یا 
کارکرده بودن، دائمی یا اعتباری بودن و نوع رندی، تعیین می کنند که یک سیم کارت رند 
چه قیمتی می تواند داشته باشد. اما در پاسخ به این سوال که خرید سیم کارت رند صفر 
بهتر است یا کارکرده نظر کارشناسان بر این است که کارکرده بودن سیم کارت رند تاثیر 
مستقیمی روی قیمت آن دارد. خرید سیم کارت همراه اول رند صفر مانند خرید خودروی 
صفر است. همانطور که خودروی کارکرده و صفر هیچ تفاوتی در آپشن های آن ندارد، در 
مورد سیم کارت نیز به همین شکل است و شاید تنها تفاوت سیم کارت کارکرده با صفر این 
است که زنگ خور داشته و ممکن است قبلا شبکه های اجتماعی روی آن فعال شده باشد.

از ســوی دیگر، در مواردی ممکن اســت از تمایل افراد به خرید ســیم کارت هایی که 
شــماره هایی رند دارند و یا ســیم کارت های دائمی مشابه شــماره های اعتباری افراد، 
سوءاستفاده شود؛ بدین صورت که با فرد تماس گرفته و پیشنهاد می دهند که با دریافت 
مبلغ پایین تری از حد معمول، می تواند صاحب سیم کارتی با شماره مورد نظر شود، در 
حالی که این کار کلاهبرداری است و با واریز مبلغ مورد نظر، دیگر نه خبری از سیم کارت 
می شود و نه شخصی که با شما تماس گرفته اســت. اما باید توجه داشت که اپراتورها 
اطلاع رسانی خود را از طریق روابط عمومی و پایگاه های اطلاع رسانی انجام می دهند و 
اینطور نیست که بخواهند فروش سیم کارت را به افراد عادی و شخص و فروشنده های 
معمولی واگذار کنند. با توجه به این شرایط، کاربر و مصرف کننده باید توجه کند که اگر 
خارج از این چارچوب، فردی با آن ها تماس گرفت و قصد فروش سیم کارت داشت،  احتمال 
کلاهبرداری وجود دارد. بر این اساس، سیم کارت ها با شماره های رند که راحت تر در خاطر 
می مانند، همواره از بهایی بالاتر از حد معمول برخوردار بوده  و با قیمتی بالاتر از نرخ رایج به 
فروش می رسند. در این میان قیمت برخی از این شماره ها گاهی به چند صد میلیون تومان 
نیز می رسند. اما این که تعیین قیمت برای این خطوط از چه قاعده و قانونی پیروی می کند، 
موضوعی است که شاید پاسخ چندان روشنی برای آن وجود نداشته باشد؛ هرچند در این 
زمینه از سوی رگولاتوری مصوباتی نیز ابلاغ شد و فعالان بازار موبایل نیز بر این نکته تاکید 
دارند که این تعرفه گذاری براساس تجربیات و وضعیت بازار انجام می شود. نکته دیگر آن که 
در گذشته قیمت سیم کارت های رند در بازار آزاد اغلب به شکل توافقی تعیین می شد، اما 
اپراتورهای تلفن همراه هم با راه اندازی سامانه هایی وارد این عرصه شدند و مستقیم به واگذاری 
سیم کارت های رند می پردازند. اپراتور اول تلفن همراه، با راه اندازی سامانه ای برای واگذاری 
سیم کارت های رند شرایطی ایجاد کرد تا به گفته مسئولان این شرکت جلوی قیمت های 
نجومی گرفته شود. با این حال مسئولان معتقدند افزایش قیمت سیم کارت به سرعت افزایش 
قیمت گوشی نیست، اما آن هم دلایل خاص خود را برای افزایش یا کاهش قیمت دارد؛ با 
توجه به محدودیت عرضه و توزیع، حجمی از تقاضا همیشه وجود دارد و نوسانات نرخ ارز هم 
چندان تاثیری بر آن ندارد، البته بی تاثیر هم نیست مضاف بر این عوامل دیگری مانند عرضه 
سیم کارت، میزان عرضه و تقاضا و عدم توازن بین عرضه و تقاضا بر قیمت سیم کارت خیلی 
موثر است. در همین رابطه اپراتور تلفن همراه )همراه اول( به تازگی اعلام کرده است که 
ابتدای خرداد سال جاری دور جدید واگذاری شماره های رند همراه اول آغاز می شود و 
متقاضیان می توانند برای مشاهده و شرکت در حراج، به سامانه حراج این اپراتور مراجعه 
کنند. براساس اصول و ساختار ارزشی اپراتور اول تلفن همراه که مبین ارائه و انجام خدماتی 
آسان و در دسترس برای عموم متقاضیان شماره های رند است، واگذاری شماره های رند 
 همراه اول از طریق برگزاری حراج برای عموم متقاضیان و به صورت اینترنتی به آدرس 
rond.mci.ir صورت می پذیرد. متقاضیان شرکت در حراج شماره های رند همراه اول، 
باید ضمن تأیید شرایط و ضوابط مربوط به شرکت در حراج و همچنین وارد کردن صحیح 
اطلاعات درخواستی و هویتی در سامانه مذکور، نسبت به واریز آنلاین رقم ودیعه که معادل 
20 درصد مبلغ پایه شماره تلفن همراه مدنظرشان است، اقدام کنند. برقراری اعتبار زمانی 
هر حراج نیز منوط به دو شرط است که لزوماً هر دو باید برقرار باشد تا حراج به اتمام برسد. 
شرط نخست آنکه »زمان قانونی« حراج به اتمام برسد که این زمان برای هر حراج متغیر 
است و در زمان شروع حراج اعلام می شود. دیگری هم اینکه از آخرین پیشنهاد قیمت بر 
روی یک شماره، باید 8 ساعت گذشته باشد؛ در صورت اعلام پیشنهاد جدید قبل از اتمام 

مدت زمان حراج، مدت زمان حراج برای یک دوره 8 ساعته دیگر تمدید می شود.

اخبار

با انتشــار لایحه برنامه هفتم 
توسعه تکالیف وزارت ارتباطات 
در این برنامه مشــخص و این 
وزارتخانــه مکلف بــه انجام 
ماموریتهایی در حوزه ترافیک 
داخلی، اقتصاد دیجیتال، امنیت سایبری و... شد. رئیس 
سازمان برنامه و بودجه در همایش رونمایی از سند لایحه 
برنامه هفتم توسعه اعلام کرد بررسی های لایحه برنامه هفتم 
در سازمان برنامه و بودجه تمام شده و قرار است بعد از آخرین 
بررسی ها در هیئت دولت به زودی از سوی دولت به مجلس 
ارائه شود. لایحه برنامه هفتم توسعه برای سالهای 1402 تا 
1406 تدوین شده که دارای 22 فصل و 7 بخش است که 
بخش های اقتصادی، زیربنایی، فرهنگی و اجتماعی، علمی، 
فناوری و آموزشی، سیاســت خارجی، دفاعی و امنیتی و 
اداری، حقوقی و قضائی است. در بخش هایی از این لایحه 
تکالیفی در حوزه فناوری اطلاعات و ارتباطات تعیین و بر 
عهده نهادهای ذیربط گذاشته شده است. در همین راستا 

تکالیف وزارت ارتباطات به شرح زیر است:

سند ملی توسعه اقتصاد دیجیتال کشور
وزارت ارتباطات و فنــاوری اطلاعات مکلف اســت با 
مشارکت ســازمان برنامه و بودجه کشــور و همکاری 
وزارت امور اقتصادی و دارایی و معاونت علمی فناوری 
و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور ســند ملی توسعه 
اقتصاد دیجیتال کشور را با در نظر گرفتن نگاشت نهادی 

آن با رعایت سند راهبردی جمهوری اسلامی ایران در 
فضای مجازی )مصوب شــورای عالی فضای مجازی(، 
ظرف مدت 6 ماه از تاریخ ابلاغ ایــن قانون تدوین و به 
تصویب هیأت وزیران برساند. وزارت ارتباطات و فناوری 
اطلاعات مکلف اســت با مشارکت و ســرمایه گذاری 
بخش های خصوصی و یا غیر دولتی زیر ساخت های لازم 
برای توسعه اقتصاد دیجیتال اعم از ارتباطی و اطلاعاتی 
)ابری و ذخیره ســازی و پردازش سریع را فراهم آورند. 
هی کلیه دستگاه های سیاست گذار موضوع ماده )1( این 
قانون مکلفند تا پایان سال اول این قانون نسبت به تدوین 
برنامه تحول دیجیتال و توسعه اقتصاد دیجیتال بخش 
خود و پروژه های پیشران بر بستر ابری با سازوکارهای 
تأمین مالی آن ها از محل منابع غیر عمومی اقدام و آن را 

به تصویب هیأت وزیران برسانند.

افزایش ترافیک داخل به ۷۰ درصد
در راستای افزایش ترافیک داخلی به هفتاد درصد )70( 
از کل ترافیک کاربران و حمایت از مالکان حقوق محتوا و 
کاربر نهایی تولید کننده - مصرف کننده محتوا در زنجیره 
ارزش و زیســت بوم فضای مجازی وزارت ارتباطات و 
فناوری اطلاعات مکلف است مدل اقتصادی و نظام تعرفه 
گذاری آن را با همکاری مرکز ملی فضای مجازی تهیه و 

به تصویب کمیسیون تنظیم مقررات ارتباطات برساند.
وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات مکلف است پهنای 
باند و امکانات لازم برای دسترسی رایگان عموم مردم به 
شبکه ها و برنامه های رسانه ملی در اقصی نقاط کشور بر 
بستر شبکه ملی اطلاعات و شبکه تلفن همراه علاوه بر 

شبکه های موجود صداوسیما فراهم نماید.

ارائه خدمات امن سازی و ارزیابی و رتبه بندی 
سالانه امنیت سایبری

به منظور فراهم ســاختن امکان رصــد و بهبود امنیت 
اطلاعاتی و ارتباطی نهادهای حاکمیتی و ارتقا امنیت 
ســایبری وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات موظف 
است : الف با همکاری شرکت ها و مؤسسات دارای پروانه 
و یا گواهینامه ممیزی امن حسب مورد از مرکز مدیریت 
راهبردی افتای ریاســت جمهوری با سازمان فناوری 
اطلاعات ایران نسبت به ارائه خدمات امن سازی و ارزیابی 
و رتبه بندی ســالانه امنیت سایبری کلیه دستگاه های 
اجرایی موضوع ماده )1( این قانون مطابق استانداردها و 
ضوابط مصوب مراجع قانونی ذیربط اقدام و گزارش آن را 

حسب مورد به قوای سه گانه ارائه نماید.

استقرار زیر ساخت یکپارچه ابری دولت هوشمند
وزارت ارتباطــات و فنــاوری اطلاعات مکلف اســت 
ظرف مدت یک ســال با اولویــت اســتفاده از الگوی 
مشــارکت عمومی خصوصی نســبت به ایجاد تقویت 
و اســتقرار زیر ســاخت یکپارچه ابری دولت هوشمند 
اقدام کند. دســتگاه های اجرایی مشمول ماده )1( این 
قانون مکلفند مراکــز داده اصلی و پشــتیبان خود را 
به زیر ســاخت یکپارچه ابری دولت هوشــمند انتقال 
دهنــد. آئین نامــه این بند مشــتمل بر زمــان بندی 
و شــیوه انجام آن توســط وزارت ارتباطات و فناوری 
اطلاعات با همکاری وزارت اطلاعات ظرف سه ماه پس 
 از ابلاغ این قانــون تدوین و به تصویــب هیأت وزیران 

خواهد رسید.

از افزایش ترافیک داخلی تا برنامه برای امنیت سایبری

تکالیف وزارت ارتباطات در برنامه هفتم توسعه
News kasbokar@gmail.com

رویــداد تخصصــی پلیس هوشــمند و نمایشــگاه 
دســتاوردهای فناورانه شــرکت های دانش بنیان با 
همکاری پــارک علم و فناوری تهــران و فراجا برگزار 
شــد. رویداد تخصصی پلیس هوشــمند و نمایشگاه 
دســتاوردهای فناورانه شــرکت های دانش بنیان با 
همکاری پارک علم و فناوری تهــران و فراجا امروز در 

محل صندوق نوآوری و شکوفایی برگزار شد.
در این رویداد، سیاوش ملکی فر معاون توسعه صندوق 
نوآوری و شکوفایی  با اشاره به تاریخچه ی فعالیت این 
صندوق اظهار کرد: صندوق توسعه نوآوری و شکوفایی 
همزمان با قانون دانش بنیان با ســرمایه اولیه 3هزار 
میلیارد متولد و کار خود را ادامــه داد. ملکی فر با بیان 
اینکه سرمایه اولیه امروز دیگر پاسخگوی نیاز 8500  
شــرکت دانش بنیان در کشور نیســت، افزود: سال 
گذشته مصوب شد تا طی 5 سال آینده میزان سرمایه 
این صندوق به 100 هزار میلیارد تومان برسد و شرایط 
مطلوبی برای حمایت از شرکت های دانش بنیان ایجاد 
شود.وی با اشــاره به اینکه صندوق توسعه و نوآوری 
نقشی در احراز هویت شرکت ها ندارد و صرفا حمایت 
مالی می کند، ادامه داد: در حــال حاضر از بین 8500 
شرکت دانش بنیان نزدیک به 3800 شرکت در حوزه 
IT و ICT فعالیت می کنند و فروش آن ها رقمی بالغ بر 
400 هزار میلیارد تومان است، به همین جهت جذب 
ســرمایه برای ادامه فعالیت این مجموعه ها در برنامه 

کاری ما قرار دارد.
معاون توسعه صندوق نوآوری و شکوفایی با بیان اینکه 
این صندوق تــلاش می کند با برگــزاری رویدادهای 
مختلف شرکت های دانش بنیان را برای آشنایی بیشتر 
در کنار یکدیگر قرار دهد، گفت: در ســال گذشته 40 
هزار میلیارد تومان به شرکت های دانش بنیان خدمات 
داده شــده اســت. وی در پایان تصریح کرد: برگزاری 
300 نمایشگاه داخلی با حمایت مالی و 300 نمایشگاه 
خارجی با کمــک بلاعوض نیز از دیگــر حمایت های 
صندوق نوآوری و شــکوفایی جهت ایجــاد بازار برای 

شرکت های دانش بنیان بوده است.

ارائه محصولات فناورانه هوشمند با حضور 
62 شرکت دانش بنیان

در ادامه این رویداد علی اســدی، رییس پارک علم و 
فناوری دانشــگاه تهران با اشــاره به اینکه پارک های 
علم و فناوری و شــرکت های دانش بنیان توانسته اند 
در جهت رفع نیاز های کشــور به وظایــف خود عمل 
کنند، گفت: با تمام تلاش های صورت گرفته همچنان 
خلاءهایی وجود دارد در نتیجه باید بین شــرکت های 
دانش بنیان و پارک های علم و فناوری شبکه ســازی 
ایجاد شود و در کنار این شبکه ســازی، دستگاه های 
مختلفی کــه نیازمنــد بهره منــدی از دســتگاه ها 
و محصولات دانش بنیان هســتند، مــورد توجه قرار 
 گیرد و در این راه می توان از ظرفیت ها و پتانســیل ها 

استفاده کرد.
وی با اشاره به اینکه ظرفیت ها و پتانسیل های پارک های 
علم و فناوری مشخص است، گفت: همانطور که دانشگاه 
تهران، دانشــگاه مادر در حوزه علمی کشور به شمار 
می رود پارک علم و فناوری دانشگاه تهران نیز همین 
نقش را ایفا می کند. پــارک تهران از جمله پارک هایی 
اســت که شــرکت ها در همه حوزه ها در آن فعالیت 
می کنند و تلاش ما این است که پارک فقط در جهت 
رفع نیاز های فناورانه و ســخت افزاری ورود نکند بلکه 
شرکت های دانش بنیان فعال در حوزه علوم انسانی و 
اجتماعی نیز نقش پررنگی داشته و به دنبال شناسایی 

و رفع نیازهای جامعه باشند.
رییس پارک علم و فناوری دانشگاه تهران با بیان اینکه 
این رویداد دومین برنامه مشترک با فراجا است، ادامه 
داد: پارک علم و فناوری دانشگاه تهران به عنوان هاب 
پارک های علم و فنــاوری برای رفــع نیاز های فراجا 

انتخاب شده است.
وی با تأکید بر اینکه در ابتدای اردیبهشــت ماه سال 
جاری، جلســات متعددی با همکاری فراجا و معاونت 
فناوری وزارت عتف برگزار شده و 800 متقاضی از همه 
پارک ها برای شــرکت در این نمایشگاه اعلام آمادگی 
کرده و در اختیار فراجــا قرار گرفتند، افــزود: بعد از 

غربالگری 500 شرکت دانش بنیان انتخاب و با تک تک 
این شرکت ها تماس گرفته شد و درنهایت 135 شرکت 

مورد تأیید قرار گرفتند.
اســدی تاکید کرد: در این رویداد 2 روزه 62 شرکت 
دانش بنیان با همکاری 20 پارک علم و فناوری کشور 
اقدام به ارائه و معرفی محصولات فناورانه خواهند کرد.

تعلل برخی دستگاه ها به عنوان نقاط قرمز 
نقشه حکمرانی داده در خدمت رسانی هوشمند 

رضا باقری اصل،  دبیر شورای اجرایی فناوری اطلاعات؛ 
با اشاره به اهمیت حکمرانی داده و پلیس هوشمند در 
عصر حاضر گفت: امروز ناگزیر هستیم از تمام ابزارهای 
جمع آوری و تحلیل اطلاعات و هــر چیزی که باعث 
خلق یک داده می شود بهره ببریم تا بتوانیم اصل دانش 
و اطلاعات حکمرانی خود را برای ارائه خدمات هوشمند 

به مردم ارتقا دهیم.
وی با اشاره به رشد ســریع هوش مصنوعی در جهان 
تصریح کرد: در آخرین اقدام در راه توســعه داده ها و 
ارتباط بین انسان و ماشین شــاهد مکالمه دو ربات با 
یکدیگر بودیم، یعنی ماشــین با ماشین و در خصوص 
اینکه چطــور این اتفاق افتــاده و به ایــن توانمندی 
رســیده اند باید گفت که این ناشــی از نقــش داده و 
اطلاعات بوده و هوش مصنوعی ما را وادار می کند یک 
تغییر و ارتقا در حکمرانی داده و اطلاعات در کشــور 

داشته باشیم.
باقری با اشاره به استفاده از ابزار وب در گذشته، تاکید 
کرد: در گذشته تعاملات و خدمت رسانی به مردم در 
بستر الکترونیک صورت می گرفت اما شواهد حاکی از 
آن است که با توسعه هوش مصنوعی دیگر روش های 
قدیمی پاســخگو نخواهد بود. دبیر شــورای اجرایی 
فناوری اطلاعات با بیان اینکه مجموعه فراجا جزو اولین 
دستگاه های اجرایی کشــور بود که به پنجره خدمات 
هوشمند دولت پیوســت، گفت: برخی دستگاه ها به 
عنوان نقاط قرمز نقشه حکمرانی داده در کشور هنوز 

در خدمات رسانی هوشمند به مردم تعلل داشته اند.

برای داشــتن پلیش هوشــمند به هوش 
مصنوعی نیازمندیم

ســردار احمد دولتخــواه معاون فنــاوری و اطلاعات 
فراجا در ادامــه این رویداد با بیان اینکــه تعدد، تکثر 
و پیچیدگــی در ماموریت هــای فراجا وجــود دارد، 
گفــت:  از محافظت و امنیــت در سراســر مرزهای 
 کشــور تا احــراز هویــت ها در کشــور مــا دومین 

سازمان هستیم.
وی افــزود: محدودیت های کمی اســت که مــا را به 
سوی کیفی سازی می برد و هوشــمند سازی یکی از 
این ابزارها اســت؛ امروزه فراجا از هوش مصنوعی در 
حوزه ادراک و ارتقا استفاده می کند و حوزه ارتباطات 
و فناوری اطلاعات خصوصا چت بات ها در حال توسعه 
هستند. اگر بخواهیم پلیس هوشــمند داشته باشیم 
 و هوشمندســازی کنیم بایــد به هــوش مصنوعی 

تکیه کنیم.
معاون فناوری و اطلاعات فراجا  بــا بیان اینکه برخی 
نیازهای چشم اندازی را استارت  آپ ها می توانند برای ما 
ترسیم کنند، زیرا توانایی مطالعه، پیش بینی و ترسیم 
دارند و ایده آل های ما را عملی کنند؛ اظهار کرد: امروز 
3800 شرکت در حوزه ICT وجود دارد که اگر مشکل 
یا موردی باشــد با این ظرفیت نباید روی زمین بماند. 
دولتخواه ادامه داد: مردم زمانی هوشمند سازی پلیس 
را درک می کننــد که خدمات دریافــت کنند،  امروز 
پلیس برخط بوده و در پنجره ملی خدمات هوشمند و 

ارتباطات سازمانی فعال است.
وی با اشــاره به اســتفاده از ظرفیت پارک های علم و 
فناوری و دانشــگاه ها گفت: ما امروز در نیروی پلیس 
از این ظرفیت برای هوشمند ســازی و به صورت ویژه 
از هوش مصنوعی استفاده می کنیم که خواستگاه آن 
دانشگاه و پارک است. معاون فناوری و اطلاعات فراجا  
تاکید کرد: امروز هیچ پروژه ای در فراجا معطل بودجه 
نیست و اگر به این اطمینان برسیم که یک ایده می تواند 
باری از دوش جامعه بردارد و مشــکلی را مرتفع کند 

حمایت خواهیم کرد.

بــا فعالیــت 342 شــرکت دانــش بنیان فعــال در 
حــوزه وســایل، ملزومــات و تجهیزات پزشــکی، 
نیاز کشــور به ملزومات و تجهیزات پزشــکی تامین 
می شود. براســاس ارزیابی های انجام شــده، از میان 
342 شــرکت دانش بنیــان فعال در حوزه وســایل، 
ملزومــات و تجهیــزات پزشــکی، 46 شــرکت 
 نــوع 1، 236 شــرکت نــوع 2 و 60 شــرکت نوع 3 

هستند.
 با توجه به اهمیت توسعه فعالیت دانش بنیان ها، تولید 

محصولات فناورانه و با فناوری های جدید بسیار حائز 
اهمیت است و حوزه پزشکی و تامین ملزومات دراین 
حوزه یکی از عرصه های اصلی محصولات دانش محور 
به شمار می آید که در حال حاضر، 342 شرکت داخلی 
در این زمینه فعالیت داشته و برای تولید بومی وسایل 
و تجهیزات مورد نیاز در عرصه پزشــکی،  با یکدیگر به 

رقابت می پردازند.
 شرکت های فعال در حوزه وسایل، ملزومات و تجهیزات 
پزشــکی با شناســایی نیازهای بازار صنعت پزشکی 

سعی دارند تا با بومی ســازی محصولات و تولیدات، 
کشــور را از واردات اینگونه محصولات بی نیاز کنند.  
تجهیــزات و ملزومات پزشــکی، تجهیــزات، مواد و 
ملزومات دندانپزشــکی، تجهیزات و مواد آزمایشگاه 
طبی، تجهیزات پیشرفته آزمون کالیبراسیون تجهیزات 
پزشکی و تجهیزات بیمارستانی از جمله عناوین اصلی 
مطرح در فهرست کالا و خدمات حوزه فناوری شرکت 
های فعال در حوزه وســایل، ملزومــات و تجهیزات 

پزشکی است.

 تولیــدات این شــرکت های دانش بنیــان در عرصه 
پزشــکی در حوزه های تعریف شــده به جلوگیری از 
خروج ارز کمــک می کند و در بازارهــای بین المللی 
نیز حضــور دارد.  براســاس ایــن گزارش، بــا توجه 
به اینکه تولیــدات و محصولات دانــش بنیان داخلی 
در حوزه وســایل، ملزومــات و تجهیزات پزشــکی 
براســاس نیــاز روز بــازار و اســتانداردهای جهانی 
 تولید شــده اند بــا اســتقبال چشــمگیری از تقاضا 

مواجه می شوند.

رئیس صندوق نوآوری و شکوفایی گفت: این صندوق امروز 
برای توسعه اقتصاد دانش بنیان با شرکت های بزرگ وارد 
تعامل و همکاری شده است. صندوق نوآوری و شکوفایی 
میزبان هیاتی از شرکت فولاد مبارکه اصفهان به ریاست 
محمدیاسر طیب نیا، مدیرعامل این شرکت بود که به قصد 
دیدار با رئیس هیئت عامل صندوق نوآوری و شکوفایی 

ریاست جمهوری حضور یافتند.
در این دیدار محمدصادق خیاطیان، در ســخنانی بیان 
کرد: قانون حمایت از شرکت های دانش بنیان که در سال 

138۹ به تصویب مجلس شورای اسلامی رسید؛ به گفته 
بسیاری از کارشناسان، یکی از معدود قوانینی است که به 

طور کامل در کشور اجرا شده است.
وی در بخــش دیگری از ســخنان خود، شــرکت های 
دانش بنیان را از خوشنام ترین بخش ها در کشور توصیف 
کرد و گفت: در شبکه بانکی کشور، شرکت های دانش بنیان 
به عنوان یکی از خوش حســاب ترین مشــتریان بانکی 
شناخته شــده اند به گونه ای که دیرکرد در بازپرداخت 
تسهیلات در میان این شرکت ها نزدیک به صفر است. در 

حوزه همکاری با صنایع بزرگ و دستگاه های اجرایی نیز 
این شرکت ها به خوبی توانسته اند نیازهای فناورانه کشور 
را برآورده کنند. رییس هیئــت عامل صندوق نوآوری و 
شکوفایی همچنین با تاکید بر اینکه رویکرد جدید این 
صندوق در زمینه توسعه اقتصاد دانش بنیان، همکاری با 
صنایع و شرکت های بزرگ در حوزه فناوری است، ادامه 
داد: به صورت عمومی شرکت های بزرگ و به طور خاص 
شرکت فولاد مبارکه می توانند نقش موثری در جریان 
توسعه بازار محصولات دانش بنیان ایفا کنند. امروز حدود 

65 درصد شرکت های دانش بنیان در دسته شرکت های 
کوچک و متوسط قرار دارند که توانسته اند دستاوردهای 
قابل توجه ای را به ارمغان بیاورنــد. خیاطیان ادامه داد: 
طبقه فرمایشــات مقام معظم رهبری باید سهم اقتصاد 
دانش بنیان از تولید ناخالص داخلی کشور دست کم به 
5 درصد افزایش یابد؛ این اتفاق به دســت شرکت های 
دانش بنیان بزرگ و همچنین با توسعه بازار محصولات 
دانش بنیان میسر است و صنایع بزرگی مانند فولاد مبارکه 

نقش مهمی در این میان خواهند داشت.

دانش بنیان ها برای تحقق پلیس هوشمند پای کار آمدند

ملزوماتپزشکیتوسط342شرکتدانشبنیانتولیدمیشود

تعاملصندوقنوآوریباشرکتهایبزرگبرایتوسعهاقتصاددانشبنیان



5

I N FO@biznews. ir

www.kASBOKARNEWS. ir1402روزنامه كسب و كار| سال هشتم،شماره 2771 چهارشنبه 3 خرداد ماه

کار و
کارآفرینی 

معاون بهزيستي در طرح ضربتي جمع آوري 
متكديان از سطح شهر تاكيد كرد

لزوم كد دار شدن متكديان
به گفته معاون امور اجتماعي سازمان بهزيستي 
كشور عمليات جمع آوري متكديان تهران و جذب 

كودكان بي سرپرست از دو روز قبل آغاز شد. 
حبيب ا... مســعودي فريد ضمن بيــان آنكه اين 
عمليات به رياست اســتاندار تهران و با همكاري 
فرمانداري تهران، نيروي انتظامي، شــهرداري، 
ســازمان بهزيستي كشــور و... صورت مي گيرد، 
گفت: در اين طرح جمع آوري و مســئوليت سه 
گروه بيماران رواني مزمن، كودكان زير 18 سال 
و همچنين سالمندان با سازمان بهزيستي كشور 
اســت. وي ادامه داد: اين افراد پس از طي فرايند 
احراز هويت از طريق بخش هاي قضايي و انتظامي 
تحت حمايت هاي مددكاري قرار خواهند گرفت. 

معاون امور اجتماعي ســازمان بهزيستي كشور 
تصريح كرد: پيــش از هرچيز نياز اســت تا اين 
افراد احراز هويت شــوند زيــرا معمولا متكديان 
يا فاقد اســناد و اوراق هويتي هســتند يا خود را 
مجهول الهويه اعلام كرده و هويت خود را پنهان 
مي كنند، به همين دليل در مواجهه با اين قشــر 
احراز هويت از اهميت بسيار بالايي برخوردار است. 
مسعودي فريد ادامه داد: بايد به هر يك از اين افراد 
پس از احراز هويت يك كد ويژه و اختصاصي داده 
شود تا در صورت جمع آوري مجدد متوجه پيشينه 
خدماتي اين افراد باشيم كه البته نمي توان كد ملي 

افراد را به عنوان اين كد در نظر گرفت. 

معاون درمان وزير بهداشت: 
پيشنهاد افزايش 35 درصدي 
تعرفه آزمايشگاه هاي طبي به 

شورايعالي بيمه رفت
معاون درمان وزير بهداشــت، درمــان و آموزش 
پزشكي گفت: با دستور وزير بهداشت، پيشنهاد 
افزايش مجــدد تعرفه خدمات آزمايشــگاه هاي 
تشخيص طبي به ميزان 35 درصد به شورايعالي 
بيمه رفت. به گزارش ايرنا، محمد آقاجاني درباره 
اعتراض آزمايشــگاه هاي تشخيص طبي نسبت 
به تعرفه هاي پايين خدمات آنها افزود: نه تنها در 
خدمات آزمايشگاه هاي تشخيص طبي، بلكه در 
بسياري از حوزه هاي خدمات پزشكي تعرفه هاي 

مصوب با قيمت تمام شده واقعي فاصله دارد. 
وي ادامه داد: آزمايشگاه هاي تشخيص طبي براي 
اينكه بتوانند از تجهيزات مدرن و به روز استفاده 
كنند، نياز بــه اين دارند كه تعرفــه خدمات آنها 
واقعي باشد. به همين علت با دستور وزير بهداشت، 
درخواست افزايش مجدد تعرفه خدمات اين مراكز 
با پيشــنهاد چند انجمن آزمايشگاهي كشور به 

شورايعالي بيمه فرستاده شد. 
معاون وزيــر بهداشــت درباره ميــزان افزايش 
پيشــنهادي اين تعرفه ها گفت: در اين پيشنهاد 
افزايش حدود 35 درصــدي تعرفه هاي خدمات 
آزمايشگاه هاي تشخيص طبي از شورايعالي بيمه 
درخواست شــده اســت، البته در مصوبه امسال 
دولت براي تعرفه هاي پزشــكي بخش خصوصي 
نيز تعرفه هاي آزمايشگاه ها 11.7 درصد رشد كرد 
كه از ميانگين رشد 10 درصدي تعرفه كل خدمات 

بيشتر بود. 

در جلسه علني مجلس تصويب شد 
موافقــت مجلس با تاســيس 
صنــدوق حمايت از توســعه 

مدارس غيردولتي
نمايندگان مجلس شــوراي اسلامي با ايجاد 
صندوق حمايت از توسعه مدارس غيردولتي با 

اصلاحاتي موافقت كردند. 
به گزارش مهر، نمايندگان مجلس شــوراي 
اســلامي در جلســه علني ديروز و در ادامه 
بررســي ايرادات شــوراي نگهبان به لايحه 
تاســيس و اداره مدارس و مراكز آموزشــي 
و پرورشــي غيردولتــي، مــاده 13 ايــن 
 لايحــه را بــا اصلاحاتي مجددا بــه تصويب

 رساندند. 
براســاس اين ماده، براي حمايت از موسسان 
مدارس غيردولتي با اولويت مناطق محروم، 
وزارت آمــوزش و پــرورش موظف اســت 
با مشــاركت موسســان و بخش غيردولتي، 
صندوق حمايت از توسعه مدارس غيردولتي 
را به صورت موسسه عمومي غيردولتي ايجاد 
 كند. دولت موظف اســت هر ســاله تا سقف

 50 درصــد از قيمــت تمام شــده ســرانه 
دانش آموزي در بخش دولتــي را به ازاي كل 
دانش آموزان شــاغل به تحصيل در مدارس 
غيردولتي، در حال كمــك در لايحه بودجه 

سالانه كل كشور پيش بيني كند. 

»كسب وكار« گزارش مي دهداخبار

نبود پوشش بيمه اي برای خدمات مشاوره اي
مشاور ها يا در سازمان هاي دولتي مشغول به 
فعاليت هستند و درآمدي ثابت و ماهيانه اي 
دارند يا اينكه يــك دفتر خصوصي احداث 
كــرده و دســتمزد آنها براســاس ميزان 
مراجعه كنندگان به آنها تعيين خواهد شد 
كه در اين صورت ميزان درآمد آنها متغير است. در اين شغل نيز مانند 
بسياري از كسب و كارهاي خصوصي درآمد براساس كيفيت، نوع ارائه 
خدمات و... تعيين مي شود. مساله مهم در رونق بازار كار مشاور ها ميزان 
استقبال مردم، ميزان مراجعه به آنها و فرهنگ پذيرش حرفه مشاوره 

است كه در تقاضاي آن تاثير زيادي دارد. 
به گفته كارشناسان، جدا از اين مساله درآمد ناكافي طبقات آسيب پذير 
جامعه و عدم پوشــش بيمه برای خدمات مشــاوره اي باعث شده 
مردم ترجيح دهند با وجــود نيازي كه دارند، به مشــاور ها مراجعه 
 نكنند و همين نيز موجــب كم رنگي اهميت جايگاه مشــاورها در

 كشور باشد. 
نمي توانيم منكر نقش مهم كســاني باشــيم كه امروزه در جامعه 
به عنوان مشــاور نيازهاي فكري ما را پاسخگو هســتند. گرچه در 
طول تاريخ اهميت گرفتــن راهنمايي و كمك فكــري از ديگران 
چه از خانواده، دوستان، همســايه ها و... مطرح بوده است اما اكنون 
اين راهنمايي ها در قالــب علمي تر، تخصصي تــر و حتي به عنوان 
 يك شغل كه به واســطه آن دســتمزد و درآمدي كسب مي شود، 

ديده مي شوند. 
مهم ترين وظيفه يك مشــاور كه به كمك آن درآمدزايي مي كند، 
راهنمايي فكري در قالب يك سري كلمات و گفتار است كه يقينا از 
پس هر كسي بر نمي آيد و خود مشاور نيز اين توانمندي را با كمك يك 
سري دوره هاي آموزشي و مطالعه هاي وسيع كسب مي كند. تقريبا 
اكثر كساني كه مايل به حركت در يك مســير عاقلانه تر در زندگي 
روزمره هستند، از دانش مشــاور ها كمك مي گيرند و حتي ماهيانه 

مقداري از حقوق خود را براي مراجعه به آنها ذخيره  مي كنند.
 آنها حتي مشاور هاي خصوصي دارند و به طور ثابت با آنها ارتباط برقرار 
مي كنند اما برعكس آن، كساني نيز هستند كه يا به اهميت مشورت 
گرفتن از مشاورها آگاهي ندارند يا اينكه با اتكا به افكار خويش لزومي 
به مشورت با ديگران يا مشــاورها نمي بينند. با اين وجود لازم است 
بدانيم كه گسترش و توسعه زندگي بشر و ضرورت تامين خواسته هاي 
مادي و معنوي وي كه در ابعاد شغلي مختلفي به آنها پاسخ گفته شده 
اســت، ضرورت پاســخگويي به نيازهاي فكري وي را در شكل يك 
مشاوره نمايان مي سازد اما اگر در حال حاضر بعضي از مردم يا جوامع 
از ضرورت مشــاور ها و مراكز مشــاوره ای بي خبر هستند، مساله اي 
 اســت كه دلايل متفاوتي دارد و بايد براي حل آن چاره اي اساســي 

انديشيد.
 

محروميت جامعه از فرهنگ مشاوره اي
به نظر نمي رسد با وجود گرفتاري ها و دغدغه هاي زيادي كه كشورهاي 
مختلف در اشــكال گوناگون طلاق، خودكشي، اعتياد، بيماري هاي 
رواني و... با آن روبه رو هستند، عدم اســتفاده از راهنمايي مشاور ها 

امري عادي باشد. 
براي مثال آمار بالاي طــلاق )كه به گفته كارشناســان در صورت 
عدم مهار به بحراني بزرگ تبديل مي شود( و همچنين تعداد بالاي 
مصرف كنندگان مواد مخدر در كشــور )كه در برخي از آمارها حتي 
به 3 ميليون نفر مي رســد( و ناهنجاري اجتماعــي و بيماري هاي 
رواني )كه در آمار هــا 20 درصد و در برخي ديگــر 24 درصد اعلام 
شده( و همچنين ميزان خودكشــي ها )كه در ســال 92 به روزي 
بيش از 11 نفر رسيده( و ســاير بحران هاي اجتماعي، نشان از اين 
دارد كه چقدر جاي خالي مشــاورها و مراكز مشــاوره ای مي تواند 
خطرناك باشــد. بررسي هاي كارشناسانه نشــان مي دهد در اغلب 
موارد نقش مشــاورها مي تواند به كاهش درصد بالايي از معضلات 
 اجتماعــي بينجامد، بــراي مثال مشــاور ها مي توانند تــا ميزان 

70 درصد در كاهش طلاق نقش داشته باشند و از طرفي در كاهش 
افســردگي، كاهش درصد بزهكاري، كاهش 75 درصدي اختلافات 
 در برخي از شــهرها، كاهــش 50 درصدي معلوليــت و... نيز موثر 

باشند. 
ناگفته نماند كه مشاوره خود بخش هاي مختلفي دارد و براساس آن 
نامگذاري مي شود، مانند مشاوره براي كاريابي، مشاوره براي ازدواج، 
مشــاوره براي ترك اعتياد، مشــاوره براي حل چالش هاي فكري و 
درمان افســردگي و... هر كدام از اين بخش ها نيز براساس تعاريفي 
كه دارند، بــه افراد كمك مي كنند. البته در هــر يك از اين بخش ها 
 ميزان استقبال مردم بسته به طرز فكر و مشكلاتي كه دارند، متفاوت 

خواهد بود. 
با توجه به آنچه گفته شد، روشن خواهد شد كه مشاور ها اهميت بسزايي 
در جوامع مختلف دارند و معمولا در هر شرايط اقتصادي اي تقاضا براي 
آنها وجود خواهد داشت اما همانطور كه اشاره كرديم اين تقاضا تنها 
در جوامعي محسوس نيست كه فرهنگ استفاده از كمك مشاور ها 

ملموس و متداول نباشد. 
براي بررسي بحث حاضر لازم است چند مساله اساسي را در اولويت 
قرار دهيم؛ نخستين مساله اينكه در حال حاضر در كشور ما بازار كار 
مشــاورها تا چه اندازه رونق دارد و چه جايگاه و موقعيت شــغلي اي 
دارند؟ و دوم اينكه اهميت مشاور ها در افزايش توانمندي هاي افراد 
جامعه خصوصا توانمندي هايي كه رشد و توسعه اقتصادي و اجتماعي 
كشور را به همراه داشته باشد، چيست و از چه راهي براي افزايش اين 

توانمندي ها مي توان از آنها  كمك گرفت؟
به گفته بسياري از كارشناسان، مشاورها در اموري مانند شغل يابي يا 
ايجاد يك شغل نيز كمك كننده خواهند بود. به طوري كه مثلا يك 
مشاوره مالي معرف چيـز ثبت شـده اي است و اطلاعـات وسـيـعي 
مبني بر جوانب سرمايه گذاري، موقعيت طرح و مديريت دارايي های 
افراد ارائه مي دهد. تجربه بســياري از كارآفرينان و سرمايه گذاران 
موفق نيز نشــان مي دهد كه نقشه راه مشــاور ها در ترسيم ميزان 
 موفقيت افراد و ميزان ريســك شكســت و خطاهــاي آنها نقش

 بسزايي دارد. 

عوامل رونق بازار كار مشاورها
علي سليمي، مشاوره حوزه تحصيلي و آموزش در رابطه با وضعيت 
شغلي مشاورها و بازار كار آنها به »كسب وكار« مي گويد: مهم ترين 
موضوع در رابطه با مشــاور ها و رونق بازار كار شــغل مشاوره اين 
است كه خود مشاور ها از تخصص و تجربه لازم برخوردار باشند و 
به آن مرتبه رسيده باشند كه بتوانند كسي را از نظر فكري هدايت 

و راهنمايي كنند. براي اين كار حتما لازم است اطلاعات جامعي از 
رشته هاي مختلف، وضعيت كشور به لحاظ سياسي و اجتماعي و 
افراد و طبقات مختلف اجتماع داشته باشند. شرط دوم در موفقيت 
مشاور ها ويژگي هاي شخصي و توانمندي هاي فرد مراجعه كننده 
است كه مي تواند نقل قول هاي مشاور ها را به مرحله عمل برساند 
وگرنه انتظار از تحقق صحبت هاي مشاور بدون توجه به خواست 
افراد و ميزان كوشش آنها در عملي كردن اين راهنمايي ها، انتظار 
نابه جا و ناعادلانه اي است. بنابراين در رونق حرفه مشاوره در جامعه 
 لازم است هم مشاور هاي توانمندي داشته باشيم و هم مردم قدمي

 بردارند. 
وي در ادامه صحبت هاي خود با اشــاره به اهميت نظام آموزشــي 
و دانشــگاهي در تربيــت مشــاوره متخصص مي گويد: مشــكل 
عمده مشــاورهاي مــا اين اســت كه تخصــص و تجربــه كافي 
ندارنــد و هر كــس بــا گرفتن يك مــدرك مشــاوره بــه خود 
اجازه تاســيس دفتر مشــاوره مي دهــد كه همين مشــاور هاي 
 غيرحرفــه اي باعــث بدنامي چهره مشــاورها و شــغل مشــاوره 

مي شوند.

ورود مشاورهاي غيرحرفه اي در بازار
سليمي در پاسخ به اين سوال كه آيا ورود اين مشاور هاي بي تجربه بازار 
كار مشاورهاي حرفه اي را خراب نمي كند، مي گويد: از آن جايي كه قرار 
است مردم براي مراجعه به مشاور ها هزينه و مبلغي بپردازند، معمولا 
با آگاهي هاي قبلي و شناخت قبلي از سابقه و مهارت مشاوره به وي 

مراجعه مي كنند. 
بنابراين مشــاورهاي حرفه اي در هر موقعيتي براي مردم شناخته 
شده هستند و در اولويت مراجعان قرار دارند. تنها مشكل عمده اين 
مشاور ها صرف هزينه هاي زائدي است كه در نهايت به ضرر خود آنها 

تمام مي شود. 

محروميت مشاور ها از خدمات بيمه اي
اين مشــاور حوزه تحصيلي در رابطه با مشــكلات شغلي مشاورها 
مي گويد: متاسفانه بسياري از مردم گمان مي كنند مشاور هستند يا 
اطلاعات كافي در اين زمينه دارند، به همين دليل بيشتر مواقع خود را 

بي نياز از مشاور مي دانند. 
در صورتي كه حتي اگــر 20 درصد صحبت هاي آنهــا مطابق با 
اطلاعات مشاور ها باشد، 80 درصد ديگر كاملا برعكس بوده و لازم 
اســت مورد بازبيني قرار گيرد. مشكل ديگر اين است كه فرهنگ 
مشاوره گرفتن هنوز در جامعه ما آنطور كه بايد جا نيفتاده و يك 

سري اقدامات دولت كه از جمله آن عدم ارائه خدمات بيمه اي به 
مشاور هاست، نقش مشاورها و موقعيت شغلي مشاور ها را تضعيف 
كرده، براي نمونه هيچ يك از مشــاورها تحت پوشــش خدمات 
بيمه اي مانند بسياري از مشاغل نيستند و بايد حق بيمه خود را به 

صورت آزاد پرداخت كنند. 
تنها در يك مــورد آن هم مشــاور هاي باليني قرار اســت خدمات 
 بيمه اي از ســوي وزارت بهداشت و درمان ارائه شــود كه هنوز هم 

عملي نشده است. 

بهره مندي از حقوق و مزايايي متغير
وي با اشاره به اينكه ساعت مشــاوره يك ساعت است و حق الزحمه 
مشــاورها براي اين يك ســاعت در برخــي مواقــع 40، 50 هزار 
تومان و حتي متغير اســت، مي گويد: زمان مشــاوره يك ســاعت 
اســت و در اين زمان مشــاور ها انــرژي زيادي صــرف راهنمايي 
 مراجعه كننده مي كنند كه اگر در روز تعداد آنها بيش از 4 نفر باشد، 

خسته كننده است. 
به همين دليل مشاورهايي كه بيش از اين تعداد را مي پذيرند، بازدهي 
كاري خود را كاهش مي دهند و هم نمي توانند به ساير امور زندگي خود 
بپردازند. بنابراين اكثر مشاورها سقف مشخصي از مراجعان را دارند و 
براساس آن حقوق مي گيرند كه بســياري از مواقع در افزايش تعداد 
مراجعان نيز خواسته يا ناخواسته نمي توانند تغييري ايجاد كنند، جدا 
از اينكه هميشه اين احتمال هم وجود دارد كه مراجعه كننده به ميزان 

كافي نباشد. 
بنابراين معمولا با احتساب اينكه مشــاور ها در روز 4 مراجعه كننده 
دارند و در هفته 5 روز كار مي كنند و براي هر ساعت نيز 50 هزار تومان 
دريافت مي كنند، آنها تقريبا ماهي 4 ميليون تومان درآمد ماهيانه 
خواهند داشــت كه 2 ميليون آن صرف هزينه هاي آب و برق، اجاره 
و... مي شود و 2 ميليون باقي مي ماند كه مساوي با درآمد يك كارمند 
يا فرد حقوق بگير است. البته اين در خوش بينانه ترين حالت و زماني 
است كه مراجعان به اندازه كافي باشند و مشاور هم شناخته شده و 
مطرح باشد، در غير اين صورت اين ميزان حتي به مبلغي خيلي كمتر 

از اين مي رسد. 

مشكلات مالي مردم و درآمدهاي ناكافي
سليمي ادامه مي دهد: مشكل ديگر مشــاور ها اين است كه معمولا 
مراجعان آنها از طبقات پايين و آسيب ديده اجتماع هستند كه از درآمد 
كافي برخوردار نيستند؛ از اينرو بسياري از مواقع يا به مشاور ها مراجعه 
نمي كنند يا اينكه در جلسات محدودي و با پرداخت مبالغ كمتري از 
نرخ معمول مراجعه مي كنند كه هم به زيــان خود آنها و هم به ضرر 

مشاور هاست. 
وي براي حل اين مشكل پيشنهاد مي كند كه دولت خدمات مشاوره اي 
را مانند خدمات درماني تحت پوشش بيمه قرار دهد تا هم همه افراد 
جامعه شرايط استفاده از خدمات مشــاوره اي را به دست آورند و هم 

اينكه موقعيت شغلي مشاور ها  تضمين شود. 
در حال حاضر از جمله مهم ترين مهــارت و توانمندي هاي مورد 
نياز مشاور ها در كشــور بدين شرح اســت: توانايي ايجاد اعتماد 
و احســاس راحتي در مراجعان براي دريافت اطلاعات مناســب 
جهت راهنمايي دقيق به آنها، مهارت هــاي ارتباطي قوي مانند 
گــوش دادن و صحبت كــردن آرام و موثر، به چالش كشــيدن 
مراجعان در جهتي مثبت - براي اينكه مراجعه كننده در فضايي 
قرار گيرد كه بتواند مشــكل و مســاله خود را به خوبي با مشاور 
در ميان گــذارد، صبر، تحمل و حساســيت -زيــرا درصدي از 
مراجعان داراي مشكلات، همدلي و نگرش غير قضاوتي هستند- 
توانايي كار با همه افراد با هر پيش زمينه اي، خودآگاهي و توانايي 
بررســي ارزش ها و تفكرات خود براي جلوگيــري از تاثير گذاري 
مراجعــان بر افــكار و عقايد علمــي و اصولي آنهــا، پايبندي به 
درستي و اصول اخلاقي براي ارائه مشــاوره به مراجعان براساس 
 اصول علمي و اخلاقي و عدم ورود به حريم شــخصي و مســائل 

خصوصي آنها.

 رئيس ســازمان ثبت احوال با اعلام آمار وقايع حياتي 4 گانه 
4 ماه اول امســال گفت: طي اين مدت 55 هزار و 718 رويداد 
طلاق به ثبت رســيده كه 2.2 درصد به نسبت قبل افزايش را 

نشان مي دهد. 
به گــزارش مهــر، درخشــان نيا در نشســت خبــري روز 
يكشــنبه به آمار چهارماهه امســال اشــاره كرد و گفت: طي 
اين مدت 512 هــزار و 893 واقعه ولادت در كشــور رخ داده 
 كه نسبت به مدت مشــابه ســال قبل 0.6 درصد آمار ولادت

 رشد داشته است. 
وي گفــت: سيســتان و بلوچســتان، هرمزگان و خراســان 
رضوي داراي بيشــترين ميــزان ثبت ولادت و اســتان هاي 
 گيلان، مازنــدران و مركزي نيز داراي كمتريــن ميزان ثبت

 ولادت بوده اند. 
وي همچنين به آمار جمعيت كشــور نيز اشاره كرد و گفت: تا 
پايان تيرماه امسال جمعيت كشور 80 ميليون و 115 هزار نفر 

اعلام شده كه 1.43 درصد نرخ رشد جمعيت بوده است. 
رئيس ســازمان ثبت احــوال به آمــار فوت نيز طــي چهار 
 ماه امســال اشــاره كــرد و اظهارداشــت: طي ايــن مدت

 111 هــزار و 752 رويداد فوت در كشــور به ثبت رســيده 
 كه نســبت بــه مــدت مشــابه قبــل 2.1 درصــد افزايش 

داشته است. 
به گفته وي، اســتان هاي چهارمحال و بختيــاري، گيلان و 
آذربايجان شرقي داراي بيشــترين ميزان فوت و استان هاي 
البرز، كهگيلويه و بوير احمد و بوشــهر داراي كمترين ميزان 

ثبت فوت بوده اند. 
درخشــان نيا تاكيد كرد: بيشــترين دلايل ثبــت فوت نيز 
بيماري هاي قلبي عروقي، سرطان ها و تومورها و بيماري هاي 

دستگاه تنفسي گزارش شده است. 
وي در مورد آمار ازدواج نيز گفت: 234 هزار و 982 واقعه ازدواج 
به ثبت رسيده كه نسبت به مدت مشابه قبل 2.2 درصد كاهش 
داشته است و همچنين استان هاي اردبيل، كردستان و خراسان 
شمالي داراي بيشترين و استان هاي تهران، سمنان و اصفهان 

داراي كمترين ميزان ثبت ازدواج بوده اند. 
بــراي  نيــز  ازدواج  ســن  ميانگيــن  گفــت:  وي 
 مــردان 28.7 و بــراي زنــان 24.1 ســال گــزارش

 شده است. 
رئيس سازمان ثبت احوال به آمار طلاق نيز اشاره كرد و افزود: 
طي اين مدت 55 هزار و 718 رويداد طلاق به ثبت رسيده كه 

نسبت به مدت مشابه قبل 2.2 درصد افزايش داشته است. 
وي با اشاره به اينكه اســتان هاي البرز گيلان، خراسان رضوي 
و كرمانشاه داراي بيشــترين ميزان ثبت طلاق بوده اند، گفت: 
سيســتان و بلوچســتان، ايلام، يزد و چهارمحال و بختياري 

كمترين ميزان ثبت طلاق را به خود اختصاص داده اند. 
درخشان نيا با اشاره به اينكه ميزان سن طلاق براي مردان 35.5 
سال و براي زنان 30.6 سال بوده است، گفت: نسبت ازدواج به 

طلاق نيز يك طلاق در مقابل 4.2 ازدواج ثبت شده است.

يك مقــام مســئول در وزارت كار بــا اعلام اينكــه هزينه 
ثبت نــام در دفاتــر كاريابــي داخلــي 15 هــزار تومــان و 
دفاتر خارجــي 25 هــزار تومان اســت، گفــت: همچنين 
 حق الزحمــه هر بــه كارگمــاري نيــز 50 درصــد حقوق

 فرد است. 
به گــزارش مهــر، محمــد اكبرنيا با بيــان اينكــه در حال 
حاضر 800 دفتــر كاريابي در كشــور فعاليــت دارد، گفت: 
در حال حاضر 25 درصــد بازار كار به وســيله دفاتر كاريابي 
پوشش داده مي شــود. وي با اشــاره به اينكه كاريابي به دو 
دسته عمومي و تخصصي تقسيم شده اســت، اظهار داشت: 
 هم اكنون 90 درصد كاريابي در كشــور عمومي و 10 درصد

 تخصصي است. 
اين مقام مســئول در وزارت كار اظهار داشت: در كشورهاي 
پيشــرفته پوشــش كاريابي ها افــزون بر 70 درصــد و در 
ايــران ايــن عــدد 25 درصــد اســت، بنابرايــن مي طلبد 
 كارجويان و كارفرمايان بيشتر به ســمت كاريابي ها هدايت

 شوند. 
وي در ادامه از ايجاد ســامانه ملي بازار كار در كشور خبر داد 
و افزود: تمامي ورودي هاي بــازار كار از طريق كاريابي ها در 
اين سامانه ثبت مي شوند. اكبرنيا تصريح كرد: در چهار ماهه 
نخست ســال جاري 220 هزار نفر متقاضي به دفاتر كاريابي 
سراسر كشور مراجعه و ثبت نام كردند كه 54 هزار نفر مشغول 

به كار شدند. 
اين مقام مسئول در وزارت كار درباره حق الزحمه دريافتي دفاتر 
كاريابي براســاس قانون گفت: اين حق الزحمه بابت ثبت نام 
و مشاوره شــغلي و به كارگماري افراد در فرصت هاي شغلي 
اســت. مديركل دفتر هدايت نيروي كار و كاريابي هاي وزارت 
كار تصريح كرد: حق الزحمه در حوزه كاريابي هاي داخلي بابت 

ثبت نام و مشــاوره شــغلي 15 هزار تومان، در حوزه كاريابي 
خارجي 25 هزار تومــان و به كارگمــاري 50 درصد حداقل 

حقوق افراد است. 
وي در ادامه از واگــذاري امور غيرحاكميتــي بيمه بيكاري 
به صورت آزمايشــي به كاريابي هاي غيردولتي در 4 اســتان 
كشــور خبر داد و افزود: در راســتاي برون ســپاري وظايف 
تصدي گري دولت به بخش خصوصي مراحل تشكيل پرونده 
 بيمه بيكاري در كشــور به دفاتر كاريابــي غيردولتي واگذار

 مي شود. 
اكبرنيا خاطرنشــان كرد: بر اين اساس مشــمولان دريافت 
مقرري بيمه بيكاري مي توانند با ارائه ســوابق بيمه و مدارك 
لازم جهت بررسي و در مراحل تشــكيل پرونده بيمه بيكاري 
خود به نزديك ترين دفتر مجاز كاريابي محل ســكونت خود 
مراجعه كنند، همچنين متقاضيان مي تواننــد با مراجعه به 
دفاتر كاريابــي غيردولتي داراي مجــوز از وزارت تعاون، كار 
و رفاه اجتماعي، ضمن طــي مراحل تشــكيل پرونده بيمه 
 بيكاري، از خدمات اشــتغال دوباره اين دفاتــر نيز بهره مند 

شوند. 

ايجاد سامانه ملي بازار كارافزايش 2.2 درصدي طلاق

گروه كار وكارآفرينی
News kasbokar@gmail.com
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کشاورزي

فاز نخست اجراي طرح تجهيز و نوســازي و يكپارچه سازي اراضي شاليزاري 
استان هاي شمالي كشور در سطح ۱۰۵ هزار هكتار امسال آغاز مي شود. مجري 
طرح تجهيز و نوسازي و يكپارچه ســازي اراضي شاليزاري استان هاي شمالي 
كشور با بيان اينكه فاز نخست اجراي طرح تجهيز و نوسازي و يكپارچه سازي 
اراضي شاليزاري استان هاي شمالي كشور در سطح ۱۰۵ هزار هكتار امسال آغاز 
مي شود، افزود: قرارداد تجاري اين طرح سه ساله، هفته پيش ميان پيمانكار 

چيني و وزارت جهادكشاورزي به عنوان كارفرما منعقد شد. رضا عظيمي اظهار 
داشت: اكنون منتظر برقراري خط اعتباري چين به مبلغ ۷۰۰ ميليارد تومان 
هستيم و در صورت تامين اعتبار، امســال وارد عمليات اجرايي طرح تجهيز و 
نوسازي و يكپارچه سازي ۱۰۵ هزار هكتاري اراضي خواهيم شد. وي همچنين 
از طرح مطالعــات اجتماعي براي طرح تجهيز، نوســازي و يكپارچه ســازي 
اراضي كشاورزي براي نخســتين بار در دولت يازدهم خبر داد و تصريح كرد: 

در ۱۸ سالي كه از زمان اجراي اين طرح مي گذرد، هيچگاه مطالعات اجتماعي 
نداشتيم و از اين رو همواره در اجرا با مشكلاتي مانند پذيرش كشاورزان روبه رو 
بوده ايم. مجري طرح تجهيز و نوســازي و يكپارچه ســازي اراضي شاليزاري 
استان هاي شمالي كشور با بيان اينكه در ۱۸ ســال گذشته ۱۱۰ هزار هكتار 
اراضي كشــاورزي سراسر كشور تجهيز، نوســازي و يكپارچه شده اند، گفت: 
۸۰ درصد اين طرح در دو استان گيلان و مازندران كه برنج خيز هستند، اجرا 

شده است، ضمن اينكه در دولت جديد براي نخستين بار براي اجراي اين طرح 
مجري تعيين شــده و اين طرح با نگاه ويژه اي دنبال مي شود. عظيمي درباره 
اعتبارات سال جاري طرح تجهيز و نوســازي اراضي شمالي، اذعان داشت: از 
محل رديف هاي ملي، امسال ۳۵ ميليارد تومان اعتبار براي سه استان گيلان، 
مازندران و گلستان تخصيص يافته كه نسبت به ســال هاي گذشته افزايش 

خوبي داشته است. 

نوسازي ۱۰۵ هزار هكتار از اراضي شاليزاري استان هاي شمالي

رئيس انجمن آردســازان ضمن ابراز 
خرســندي از تامين گندم مورد نياز 
كشور از توليد داخلي و بهبود كيفيت 
آن، گفت: با توجه بــه حجم ذخيره 
اســتراتژيك، ديگر نيازي به واردات 
گندم نيست و تنها موضوع مهم بالاتر بودن قيمت گندم ايراني 
از قيمت جهاني است. ســيد محمدرضا مرتضوي با اشاره به 
توجه خاصي كه همواره در كشــور به گندم شده است، تاكيد 
كرد: در حال حاضر حدود ۵/ ۵ ميليون تن ذخيره استراتژيك 
گندم داريم كه شــايد تا پايان ســال به ۸ ميليون تن ذخيره 

گندم برسيم. 

ذخيره ۵/۵ ميليون تن گندم براي
 نخستين بار

وي با اشاره به اينكه امســال گندم توليدي در كشور تكافوي 
مصرف را مي دهد، تصريــح كرد: شــايد واردات گندم براي 
مصارف صنفي و صنعتي تا پايان سال صورت گيرد اما با توجه 
به بهبود كيفيت گندم توليدي در ايران نســبت به سال هاي 
گذشته و حجم ذخيره استراتژيك به ميزان ۵/۵ ميليون تن، 
ديگر نيازي به واردات گندم نيست و مي توانيم آرد بسيار خوبي 
نيز از اين گندم ها توليد كنيم. رئيس انجمن آردسازان با اشاره 
به اينكه در پايان دولت دهم ذخيره استراتژيك گندم در حالي 
كه بايد ۳ميليون تن مي بود، به كمتر از يك ميليون تن رسيده 
بود، اظهار كرد: براي نخستين بار است كه شاهد ذخيره گندم 

به ميزان ۵/۵ ميليون تن هستيم. 

آردسازان از قيمت تضميني گندم گله دارند

مرتضوي با اشاره به رضايت آرد سازان از افزايش توليد گندم 
گفت: در همه توليدات صنايع غذايي هرچه بيشــتر به توليد 
داخل اتكا داشته باشيم به نفع كشور اســت اما يك موضوع 
مطرح، قيمت خريد تضميني است كه معمولا بيشتر از قيمت 
جهاني تعيين مي شود. وي با اشــاره به گله آرد سازان نسبت 
به قيمت خريد تضميني گندم خاطرنشــان كــرد: به عنوان 
بخش خصوصي با قيمــت خريد تضميني موافق نيســتيم، 
چراكه فاصله آن با قيمت جهاني موجب مي شــود محصول 
 توليدي از جملــه آرد و ماكاراني قابل رقابت بــا نمونه هاي 

خارجي نباشند. 
تلاش در جهت خودكفايــي بخش هاي مختلف 

صنايع غذايي
رئيس انجمن آردسازان اظهار اميدواري كرد با بهبود وضعيت 
برداشت، درآمد كشاورزان افزايش يابد و قيمت خريد تضميني 
با نرخ هــاي جهاني فاصله زيادي نداشــته باشــد. مرتضوي 
همچنين ضمن ابراز اميدواري نسبت به خودكفا شدن ايران 
در توليد ذرت و روغن نيز گفت: بايد تلاش كنيم در بخش هاي 
مختلف صنايع غذايي خودكفا شــويم، چــرا كه براي امنيت 
غذايي خودكفا شدن در يك حوزه زراعي كافي نيست و نياز به 
زراعت يكپارچه، به كارگيري روش هاي درست زراعي و بهينه  

مصرف كردن آب در صنايع داريم. 

پيش بيني خريد 8 ميليون و 2۰۰ هزارتن گندم تا 
پايان فصل برداشت

به گزارش ايســنا، چندي پيــش علي قنبري، معــاون وزير 
جهاد كشــاورزي اعلام كرد كــه از ابتداي فصل برداشــت 
بيــش از ۷ ميليــون و ۷۰۰ هزار تــن گندم از كشــاورزان 

خريداري شــده كــه پيش بيني مي شــود در شــش ماهه 
باقيمانده ۸ ميليون و 2۰۰ هزار تن گندم به صورت تضميني 

خريداري شــود. طبق تاكيــد وي با توجه به ميــزان خريد 
تضميني گنــدم، نياز داخلــي به اين محصول اســتراتژيك 

 تامين مي شــود و در ســال جــاري گندمي به كشــور وارد 
نخواهد شد. 

رئيس انجمن آردسازان عنوان كرد 

گندم ايراني؛ باکيفيت اما گران

دبيــركل انجمــن پســته ايــران 
بــا بيــان اينكــه در برخــي خرده 
فروشــي ها قيمت پســته تــا ۱۰۰ 
 درصــد افزايــش مي يابــد، گفــت: 
بــا كيفيت تريــن پســته كيلويــي 
۳۰ هزار تومان از باغــدار خريداري مي شــود، ولي درخرده 
فروشي ها تا ۶۰ هزار تومان به فروش مي رسد. علي احمديان 
با انتقاد از روند افزايش قيمت پســته از توليد تا بازار مصرف 
افزود: بهترين نوع پســته از باغدار حداكثــر ۳۰ هزار تومان 
خريداري مي شود، حال چه مي شود كه اين محصول در بازار 
تا ۶۰ هــزار تومان به فروش مي رســد؟ اين موضوعي اســت 
 كه اتحاديه خشــكبار در قبال خرده فروشــي هاي خود بايد 

پاسخگو باشد. 

خرده فروشان پســته ۱۰۰ درصد سود دريافت 
مي كنند

وي با بيان اينكــه برخي خرده فروشــان در فروش پســته 
۱۰۰ درصد ســود دريافــت مي كننــد، خاطرنشــان كرد: 
مســائل فروش اين محصول در بازار مصرف بايد حل شــود 
اما هر ســاله شــاهد تكرار اين موضوع هســتيم، در مواردي 
مشاهده شــده اســت كه در فصل خريد اين محصول حتي 
 كمتر از قيمــت واقعي خــود و به نصــف قيمــت از باغدار 

خريداري مي شود. 
بهره وري توليد پسته پايين، هزينه هاي توليد بالا

احمديان در پاســخ به وضعيت بهره وري و هزينه هاي توليد 
پسته در كشور گفت: بهره وري توليد پسته در كشور ما پايين 
و هزينه هاي توليد بالاست، زيرا هنوز برداشت اين محصول در 
كشور ما با دست انجام مي شود. دبيركل انجمن پسته ايران با 
اشاره به بر آورد توليد اين محصول در كشور ادامه داد: در سال 
جاري برآورد توليد 2۱۰ تا 22۰ هزار تن انواع پسته شده است 

كه در مقايسه با سال گذشته تفاوت چنداني نخواهد داشت. 

ايجاد مشكل براي درختان پسته به دليل شوري 
آب كرمان 

وي اظهار كرد: برداشت اين محصول از نيمه شهريور به مدت 
يك ماه تا 4۵ روز شــروع مي شود. اين مقام مسئول همچنين 
درباره وضعيت منابع آبي استان كرمان به عنوان قطب توليد 
اين محصول گفت: درخت پسته با وجود اينكه درختي مقاوم 
در برابر شــوري آب اســت اما در برخي از مناطق كيفيت آب 
 به حدي پاييــن آمده كه اين درخت مقاوم نيز دچار مشــكل 

شده است. 

تغيير مسير پسته از چين به اروپا
وي  درباره تاثيرات شــرايط پســا تحريم بر صادرات پســته 
تصريح كرد: در ســال جــاري ۱۶۰ هــزار تن پســته براي 
صادارت وجود دارد و به نظر مي رســد كــه تغييري در ميران 
آن وجود نداشته باشــد، اما رفع شدن مشــكلات ما در پسا 

تحريــم باعث مي شــود هزينه هاي اضافي كــه بابت حمل و 
نقل و انتقال پول وجود داشــت از بين برود. احمديان اضافه 
كرد: صادرات پسته در ســال هاي تحريم به سمت كشورهاي 

آسيايي به ويژه چين متمايل شــده بود كه در اين دوران اين 
 امكان وجود دارد دوباره ميزان صادرات پســته ايران به اروپا

 افزايش يابد. 

تمايل بازرگانان به صادرات پسته به صورت فله
اين مقام مسئول درباره اينكه چرا عمده پسته صادراتي ايران به صورت 
فله صادر مي شــود، تاكيد كرد: به دليل اينكه تعرفــه واردات محصول 

آماده، در بيشتر كشور ها بيشتر از واردات مواد خام است به همين منظور 
بازرگانان ما نيز تمايل به صادرات فله اي دارند زيرا تفاوت تعرفه واردات 

ماده اوليه و محصول آماده در مواقعي تا ۵ برابر نيز افزايش مي يابد. 

دبيركل انجمن پسته ايران اعلام كرد 

افزايش 2 برابري قيمت پسته از باغ تا بازار
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اصناف

گشت و گذاري كوتاه در بازار مصنوعات 
پلاســتيكي خصوصــا لــوازم خانگي 
پلاستيكي كه عمده ورود و خروج بازار 
سهم اين محصولات است، نشان مي دهد 
كالاهاي ايراني دســت بالا را در اختيار 
دارند و با اينكــه وارداتي ها هم در بازار حضــور دارند اما توليدات 
باكيفيت داخلي جايگاه خود را در ميان اقشــار مختلف مردم باز 

كرده است. 
اين در حاليست كه درباره اين صنعت خاص به نظر مي رسد تنها 
حلقه مفقوده زنجيره توليد، راه اندازي مجتمع هاي پتروشيمي براي 
تبديل منابع هيدروكربوري به مواد قابل استفاده در مراكز توليد 
مصنوعات پلاستيكي باشد، اما مجتمع هاي پتروشيمي يكي پس 
از ديگري به بهره برداري رسيدند و ايران به يكي از صادركنندگان 
مواد اوليه صنعت پلاستيك تبديل شد، بدون آنكه گره اي از مشكل 

تامين مواد اوليه صنعت كاران داخلي باز شود. 
در شرايطي كه قطب توليد مواد اوليه پليمر هستيم، چرا بايد اين 
مواد را گران تر تهيه كنيم؟ اين باعث مي شود قيمت تمام شده كالاي 

توليدي بالا برود و توان رقابت و صادرات را از دست بدهيم. 

توليدكننده از حمايتي برخور دار نيست
رئيس اتحاديه نايلون و پلاســتيك تهران با بيــان اينكه توليد 
نيازمند كاهش هزينه هاي انرژي اســت، گفــت: كارخانه هاي 
توليد پلاســتيك و نايلون به دليــل بالا بودن نرخ مــواد اوليه با 
مشــكل جدي مواجه شــده اند و برخــي از كارخانه ها تعطيل 
 هستند و ضروري اســت از توليدكننده داخلی حمايت جدي به 

عمل بيايد. 
سيدرحيم مقيمي اصل افزود: بهاي ســنگين حامل هاي انرژي، 
هزينه هاي تمام شده را افزايش داده و قدرت توليد را گرفته است. در 
تمام دنيا توليد كشور در اولويت قرار دارد و توليدكنندگان مشمول 
سياست هاي تشويقي مي شوند، اما كشــور ما در توليدكننده از 
حمايتي برخور دار نيست. وي تصريح كرد: آنچه در ساير كشورها در 
زمينه صادرات و توليد شاهد هستيم، حمايت از توليد داخلي است 
و واسطه اي بين بخش توليد و عرضه وجود ندارد اما در ايران نه تنها 
حمايتي صورت نمي گيرد بلكه فشارهاي مضاعف نيز به توليد كننده 

آسيب مي رساند. 
مقيمي اصل ادامه داد: توسعه و پويايي اقتصادي در كشور حمايت 

دولــت را مي طلبد تا توليدكننده بتواند با پشــتوانه حركت كند 
و دغدغه   اي به جز توليد و توســعه اقتصاد نداشــته باشد. رئيس 
اتحاديه نايلون و پلاســتيك تهران اظهاركرد: اگر دولت به دنبال 
امتياز براي توليدكنندگان است، كاهش تعرفه هاي انرژي، بيمه 
و ارزش افزوده بايد در اولويت قرار بگيرد. بــه گفته وي، در حال 
حاضر در صنعت پلاســتيك امنيت كاري و تجاري وجود ندارد و 
افزايش نرخ مواد اوليه باعث شــده برخي از كارخانه هاي توليدي 
كشــور كه قراردادهاي خارجي داشــتند، نتواننــد به تعهدات 
خود عمل كنند و اگــر حمايت قطعي صورت نگيــرد، برخي از 
كارخانه هاي صنعت پلاســتيك با خطر تعطيلي مواجه خواهند 
شد. مقيمي اصل مهم ترين نگراني توليد كنندگان اين محصولات 
را تامين مواد اوليه پتروشــيمي عنوان كرد و افزود: شايد برخي 
صنايع نگران حجم گســترده واردات محصولات مشابه خارجي 
باشــند اما در اين صنف تنها نگراني نبود ثبــات قيمت در مواد 
اوليه است چون اكنون شاهد دلال بازي در زمينه تهيه مواد اوليه 
پتروشيمي هستيم. وي درباره اين مشــكل اينگونه توضيح داد : 
برخي افراد سودجو با اســتفاده از خلأهاي قانوني در ميان بورس 
كالا و خريداران قرار گرفته اند و همچنين زمينه غيرشفاف شدن 
روند تامين مواد اوليه و نوســان پي درپي قيمت ها  در بازار روند 
 توان رقابت قيمتي محصــولات ايران در بازارهــاي بين المللي 

را از بين برده است. 
وي با بيان اينكه ماليات بر ارزش افــزوده تبديل به معضلي براي 
توليدكنندگان شده اســت، افزود: متاسفانه بدون در نظر گرفتن 
مسائل كارشناسي شده طرحي اجرايي مي شود كه تنها مشكلات 
مضاعف به همــراه دارد و ماليات بر ارزش افــزوده نيز بدون كار 
كارشناسي شده اجرايي شد و اكنون كارخانه هاي زيادي را به ورطه 
تعطيلي برده است. رئيس اتحاديه نايلون و پلاستيك تهران با بيان 
اينكه توان و انگيزه توليدكننده ايراني بالاتر از كشورهاي خارجي 
است، افزود: آنچه كه در ساير كشورها در زمينه صادرات و توليد 
شاهد هستيم، حمايت از توليد داخلي است و براي افزايش توليد و 
صادرات واسطه اي بين بخش توليد و عرضه وجود ندارد كه در ايران 
اينگونه نيست و نه تنها حمايتي صورت نمي گيرد بلكه فشارهاي 

مضاعف نيز به توليد كننده آسيب مي رساند.

 ادامه خام فروشي توليد را به ورطه نابودي مي كشاند
مقيمي اصل با تاكيد بر اينكه خام فروشي مواد اوليه، توليد كشور 

را تضعيف كرده است، افزود: خام فروشي مواد اوليه مساله درستي 
نيست و توليد را به ورطه نابودي مي كشاند و اگر اين مساله ادامه 

پيدا كند به توسعه اقتصادي نخواهيم رسيد. 
وي افزود: مواد اوليه مورد نياز صنايع پلاستيك بايد بدون واسطه 
به دست توليدكنندگان برســد و دولت بايد بر روند توليد نظارت 
داشته باشد تا واسطه گري حذف شــود. وي با بيان اينكه صنعت 
پلاستيك به عنوان صنعت مادر به حســاب مي آيد، افزود: دولت 
مواد اوليه ضروري پليمر را كه در مرحله اول بايد به توليدكنندگان 
بفروشد، صادر مي كند و مواد اوليه پليمر صادراتي ايران در خارج 
از كشور ارزان تر اســت. مقيمي اصل از تامين نياز بازار پلاستيك 
خاورميانه توسط كشــورهايي همچون تركيه و چين خبر داد و 
گفت: كشــور تركيه امكانات مناســبي براي توليد مواد اوليه در 

صنعت پلاستيك ندارد و به دليل نبود موانع در واردات و صادرات  
رشد چشمگيري نسبت به سال هاي گذشته در اين صنعت داشته 
است. وي با گلايه از واردات محصولات چيني به كشور اظهار كرد: 
بدون كارشناسي اجناسي همچون سفره و ظروف را از چين وارد 
 مي كنيم و چشمان خود را بر عملكرد مطلوبي كه در توليد داخل 

داريم، مي بنديم. 

توليد پلاستيك و هزينه بالاي برق
ســيدرحيم مقيمي اصــل در بخــش ديگــري از صحبت هاي 
خود هزينه هــاي بالاي انــرژي را از مشــكلات توليد كنندگان 
پلاســتيك و نايلون عنــوان كرد و گفــت: هزينه هــاي بالاي 
برق و نرخ بيمه كارگــران در اين صنعت مشــكلاتي را متوجه 

توليدكننــدگان كرده اســت. وي ادامه داد: اگــر حمايت از اين 
 بخش از صنعت را جدي نگيريم، با تعطيلــي كارخانه ها مواجه 

خواهيم شد. 

بازيافت مواد، جلوگيري از دورريزي سرمايه هاي ملي
رئيس اتحاديه صنف پلاستيك تهران، بازيافت مواد را جلوگيري از 
دورريزي سرمايه  ملي قلمداد و تصريح كرد: در زمينه جمع آوري 
ضايعات پيشنهادي را به برخي ســازمان ها و ارگان ها داديم كه 
طي آن مبلغ قابل قبولي را در قبــال خريد ضايعات آنها پرداخت 
خواهيم كرد كه متاســفانه مســئولان هيچ گونه اعتنايي به اين 
 موضوع نكردند و كماكان بايد شــاهد ضعف در فرهنگ ســازي 

در اين حيطه باشيم. 

رئيس سابق  اتحاديه نايلون و پلاستيك تهران در گفتگو با »كسب و كار« خواستار شد

حذف واسطه گري از صنايع  پلاستيك

آجر از قديمي ترين مصالح ســاختماني 
كه به وسيله بشر توليد شده، است. سنگ 
باوجود فراواني و اســتقامت به راحتي در 
دسترس قرار نمي گيرد، اين مصالح طبيعي 
فرم دلخواه را به آساني به خود نمي گيرد و 
با صرف هزينه بسيار قطعات آن يكسان مي شوند و در اين حالت نيز 
دورريز زيادي از خود به جا مي گذارد. آجرهاي ساختماني مقاومت 
خوبي در برابر آتش دارند به طوري كه يك ديوار 22 ســانتي متري 
از آجر در حدود 6 ساعت در برابر آتش سوزي مقاومت از خود نشان 

مي دهد. 
اما اين روزها شاهد هستيم كه اين صنعت قديمي كه كاربرد بسياري 
در ساخت و ساز و معماري ما دارد حال و روز مناسبي ندارد و در ركود 

به سر مي برد. 

صنف فخاران در شرايط ركودي آسيب پذيرتر است
رئيس اتحاديه فخاران استان تهران در گفتگو با »كسب وكار« گفت: 
وضعيت توليد آجر بسيار اسفبار است و ركود موجود باعث تعطيلي 
اكثر كارخانه ها شده و 2۸ هزار نفر از كارگران صنعت فخاري شغل 

خود را از دست داده اند. 
مرتضي منبع چي با بيان اينكه صنف فخاران در شرايط ركودي نسبت 
به ديگر اصناف از آسيب پذيري بيشتري برخوردار است، اظهار داشت: 
 قيمت گاز بعد از هدفمند شــدن يارانه ها بيش از 5 برابر شده است. 
علاوه براين به دليل شرايط ركودي و كمبود تقاضا اين محصول 20 

درصد زير قيمت فروخته مي شود. 
به گفته معدنچي، توليد كنندگان قادر به پرداخت قبوض گاز و برق 
خود نيستند. اگر افزايش دستمزدها را به آن اضافه كنيد، مي بينيد 
 كه چيزي عايد توليدكننده نمي شود. درواقع اين صنعت ورشكسته 

شده است. 
وي در پاسخ به اينكه قرار بود 6 هزار ميليارد تومان براي نوسازي اين 
صنعت، توسط دولت هزينه شــود، گفت: تاكنون دولت حتي يك 
ريال هم به اين صنعت كمك نكرده است و بيشتر واحدها از كمبود 
نقدينگي رنج مي برند. اگر حمايتي از اين بخش صورت نگيرد، همين 
چند واحد باقيمانده نيز تعطيل مي شــوند. تصور ما بر اين است كه 

دولت هيچ تفكر و برنامه اي براي اين صنعت ندارد. 
هيچ نوع واردات آجر نداريم

اين فعال صنفي با بيان اينكه هيچ نوع واردات آجر نداريم، تصريح 
كرد: در ساختمان هاي جديد كمتر از آجر استفاده شده و به جاي آن 
از بلوك هاي سيماني استفاده مي شود كه نقايص خودش را دارد اما 

به دليل سرعت عمل بيشتر از آن استفاده مي كنند. 
واقعيت اين است كه استفاده از بلوك هاي سيماني مشكلاتي براي 
مردم به وجود آورده است. نازك بودن بلوك هاي سيماني باعث شده 
تا در ساختمان هاي جديد صدا به راحتي از يك طبقه به طبقه ديگر 
يا به واحدهاي ديگر منتقل شود و اين مساله مشكلات بسياري براي 

شهروندان ايجاد كرده است. 
مرتضي منبع چي دربــاره وضعيت صنف فخاري اظهار داشــت: 
صنف فخاران از سال ۱۳25 در بدنه اصناف كشور شروع به فعاليت 
 كرده و هفت دهه كاري را پشت ســر گذاشــته و امروز ۷0 ســاله 

شده است.  وي تصريح كرد: اتحاديه فخاران از بعد انقلاب اسلامي 
تاكنون، ۳00 كارخانه فعال در استان تهران داشت كه مشغول توليد 

آجر و ديگر توليدات اين حوزه بودند. 

۱۵۰ كارخانه فخاري به خاطــر ركود اقتصادي تعطيل 
شده اند

منبع چي با تاكيد بر اينكــه ۱50 كارخانه فخــاري به خاطر ركود 
اقتصادي حاكم بر اقتصاد كشور و به دليل تحريم ها شده اند، افزود: نيم 
ديگر كارخانه هاي فعال در حوزه فخاران با يك پنجم ظرفيت توليد 

خود كار مي كنند. 
رئيس اتحاديه فخاران اســتان تهــران اضافه كــرد: اين موضوع 
ريزش كارگــران و كاهش ظرفيت نيروي انســاني را هــم در اين 

اتحاديه به همراه داشته است.  اين مســئول با بيان اينكه ركود به 
بخش صنعت آجر ســنتي و ماشيني كشــور به ويژه استان تهران 
لطمه اي بزرگ وارد كرده، تصريح كرد: متاســفانه اين ضربات براي 
ســرمايه گذاران و كارخانه داران جبران ناپذير شــده است.  رئيس 
اتحاديه فخاران اســتان تهران با تاكيد بر اينكه ۳0 هزار كارگر در 
مجموعه صنف فخاري در استان تهران مشغول به كار بودند، اضافه 
 كرد: امروز ظرفيت نيروي انســاني فعال در اين صنف به 2 هزار نفر 

رسيده است. 

در تمام دنيا باوجود استفاده از تكنولوژي هاي پيشرفته 
هنوز آجر را حفظ كرده اند

منبع چي با اشاره به اينكه اتحاديه فخاران در سال ۸۹ طرح جايگزيني 

مصالح نوين را به جاي مصالح قديمي و سنتي ارائه كرد، تصريح كرد: 
متاسفانه در آن روزها با اين طرح برخورد خوبي نشد. 

رئيس اتحاديه فخاران استان تهران با بيان اينكه كارخانه هاي ما در 
حوزه توليد آجرنما فعال هستند، اضافه كرد: اين واحدها، طرح ها و 

توليدات زيبايي دارند كه قابل تحسين است. 
وي با تاكيد بر اينكه اكنون در ساختمان ســازي بيشتر بر سرعت 
متمركزند تا كيفيت، خاطرنشان كرد: يكي از مشكلات اين صنف 
عدم استفاده از تكنولوژي هاي جديد اســت. تقريبا دو سال است 
براي حل اين مشــكل طرح مصالح نوين ســاختماني را به وزارت 
صنعت، معدن و تجارت ارائه كرده ايم امــا از آن جا كه دولت درگير 
 بحران هاي داخلي و بيروني اســت، توجه چندانــي به اين صنف

 نمي كند. 

منبع چي ادامــه داد: اكنــون در تمام دنيــا باوجود اســتفاده از 
تكنولوژي هاي پيشــرفته هنوز آجر را حفظ كرده اند. در كشور ما 
نيز شهرداري ها براي كســاني كه از نماي اجري استفاده مي كنند، 
امتيازهايي قائل شده اند كه اين موضوع در شرايط عادي مي توانست 
 به بهبود شــرايط اين صنف كمك كنــد اما دولــت در اين قضيه

 اهمال كرد. 
به گفته وي، مشــكلات صنعت آجــر در دولت هاي قبــل بارها از 
طرف توليد كنندگان به مسئولان اعلام شده ولي درنهايت با وعده 
بي سرانجام مسئولان روبه رو شده و به اين صنعت كمكي نشده است. 
منبع چي اظهار داشــت: اگر مي خواهيم اين اتحاديه و درمجموع 
 اين صنف در كشــور سرپا باشــد، بايد تغييرات اساسي در بدنه آن

 ايجاد شود. 

رئيس سابق اتحاديه فخاران استان تهران در گفتگو با »كسب وكار« مطرح كرد

تعطيلی  واحدهاي آجرپزي
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روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

هوش تجاري و تاريخچه آن 
ميلاد مددي ، مشــاور و مجري سيستم هاي 

 )business intelligent( هوشمندي تجاري
 هوش تجاري قبــل از پيدايــش تكنولوژي هاي رايج

 از قبيل بانك هاي اطلاعاتي و نرم افزارها و ســرورهاي 
بسيار قدرتمند وجود داشته اســت. به عنوان مثال در 
سال 1865 ميلادي   »هنري فرنس« به كمك فهم و 
به كارگيري متغيرهاي سياســي، بي ثباتي و شناخت 
بازار توانست در صنعت بانكداري از رقباي خود پيشي 
بگيرد. اين در حاليست كه در آن سال ها تجهيزات مورد استفاده به شكل امروزي 

نبوده است. 
امروزه هوش تجاري به عنوان مجموعه اي از فرايندهاي تحليلي كه منجر به توليد 

ديدگاه ها و ارزش ها در قالب اعداد و نمايه ها، می شوند شناخته مي شود. 
در آغاز پيدايش و شكل گيري كسب وكارها، كارگاه هاي اقتصادي كوچك، محلي 
و عموما خانوادگي بوده اند. در چنين شرايطي بازارها رقابتي نبوده و صرفا توليد و 
چگونگي آن دغدغه بوده است. با گذر زمان اين كارگاه ها رشد كردند و رفته رفته 
ساختار شركت و سازمان هاي امروزي را به خود گرفته و در پي رشد روزافزون، از 
يك واحد سازماني به چندين سازمان و شركت گسترش يافتند و هلدينگ ها را 
به وجود آوردند. از همان ابتدا صاحبان واحد هاي كسب وكار به كمك علوم مالي و 
حسابداري كسب وكارهاي خود را مديريت مي كردند. اما در پي اين پيشرفت سريع 
و گسترش نرم افزارهاي سازماني يكپارچه، مديران ارشد و ذي نفعان سازمان ها با 
حجم انبوهي از اطلاعات روبه رو شدند. در اين ميان نرم افزارهاي هوش تجاري 
به وجود آمدند تا از طريق جمــع آوري داده هاي فراوان از پايگاه داده هاي متعدد 
و متفاوت، داده كاوي و آناليز و تحليل هاي پيچيده، ابزاري قدرتمند و سريع در 

تصميم گيري و اجراي هرچه بهتر استراتژي ها براي مديران باشند. 

لزوم بازنگري در فروش تراكم
فروش تراكم ابزاري اســت كه ضمن ايجاد امكان نظارت بر توسعه متوازن شهر، 
بخش مهمي از درآمدهاي شهرداري را به خود اختصاص مي دهد. نگاه درآمدي 
مديريت شهر به مبحث تراكم، آسيبي است كه خود را به شكل توسعه نامتوازن 
و خارج از ظرفيت برخي نقاط پايتخت نشان داده است. در موضوع فروش تراكم 
بايد الزامات طرح تفصيلي پايتخت مورد توجه باشد و با در نظر گرفتن اينكه دستور 
بازنگري در طرح تفصيلي از سوي شهرداري و سازمان ملي زمين و مسكن صادر 
شده است، اصلاح مقررات مربوط به طرح تفصيلي نيز بايد در دستور كار مسئولان 
شهرداري و متوليان دولتي مسكن قرار گيرد. از سوي ديگر محدود كردن فروش 
تراكم آنگونه كه منتقدان رشد بي رويه تهران خواستار آن هستند نيز بدون در نظر 
گرفتن تبعات آن، كار اصولي به شمار نمي رود، چرا كه هرگونه تغيير در مقررات 
تراكم بر بازار مسكن اثر قابل توجهي خواهد گذاشت. دغدغه منتقدان فروش تراكم 
اين است كه در توسعه شــهر امكانات و ظرفيت هاي زيرساختي نظير آب، برق، 
گاز و راه ناديده گرفته شود و اين دغدغه درستي است. در حال حاضر هم برخي 
مناطق پايتخت گنجايش جمعيتي را كه به آن وارد شده، ندارند و ساكنان آن با 
مشكلات فراواني روبه رو هستند. همچنين فروش تراكم به معني بلندمرتبه سازي 
در مناطقي است كه گلوگاه هاي زيســت محيطي تهران به شمار مي آيند و اگر 
ساخت وسازهاي بلندمرتبه بدون توجه به بازنگه داشتن مجاري تنفسي شهر انجام 
شود، معضل آلودگي هوا كه پايتخت هم اكنون نيز با آن دست به گريبان است، در 
سال هاي آينده بحراني تر خواهد شد. خط مشي مديريت شهري در فروش تراكم 
بايد متمركز و در چارچوب طرح تفصيلي جامع تهران باشد و اتكا به درآمدهاي 
حاصل از فروش تراكم بايد با راهكارهايي از قبيل افزايش مشاركت شهروندان در 
پرداخت عوارض نوسازي كاهش يابد. اجراي قانون در فروش تراكم به هيچ عنوان 
نبايد دچار تبصره هاي خاص شود و منافع پايدار شهروندان بايد به هر مصلحت و 

منفعتي مقدم شمرده شود. 

يادداشت

سرمقاله

موثر تر و بهتر بفروشيد
استيو استريج می گويد: نشــان دادن يك چهره 
حرفه اي به كارهاي عمومي باعث مي شود دنبال راهي 

باشيم كه تجارت شما را بفهمند. 
پرسش بزرگ فروش: اين پرســش به هر بخش 
فرايند فروش و بازاريابي مربوط مي شود عينا مانند 
يك فرمول. با پاسخ به اين پرسش مي توانيد وضعيت 
فروش خودتان را به طور سريع در گذشته، حال و آينده 
تجزيه و تحليل كنيد. ســوال اين است: چه چيزي، 
به چه كسي، با چه كســي و چگونه و به چه قيمتي 
فروخته شود و بازپرداخت و ارسال رضايتبخش آن 

چگونه باشد؟
چه چيزي بايد فروخت ؟ براي پاســخ صحيح به اين 
پرسش بايد محصول يا خدمت خودتان را برحسب 
آنچه انجام مي دهد و چگونه به مشــتري تان ســود 

مي رساند، تعريف كنيد. 
 به چه كســي بايد بفروشيد: فروشــنده مانند 
پياده نظام ارتش است. پيش از آنكه به جنگ برويد 
بايد به دقت فكر كنيد اين سرباز چگونه بايد آموزش 
ببيند و پشتيباني شود. فروشنده نيز مانند مورد فوق، 
آماده شود وقتي كه با فردي كه مي تواند از شما خريد 
كند روبه رو مي شــود دقيقا چه بگويد و چه رفتاري 

داشته باشد. 
به چه كسي: براي پاسخ به اين سوال لازم است كه 
مشــتري واقعي خود را به طور واضح تعريف كنيد و 
تلاش هاي فروش خود را روي اين نوع شخص خاص 

متمركز كنيد. 
با چه قيمتــي: در بســياري از حالت هــا روش 
قيمت گذاري محصولات و خدمات شما عامل كليدي 
تعيين كننده سطح فروش و سودآوري است. وقتي بازار 
تغيير مي كند يا در پاسخ به واكنش مشتري يا فشار 
رقبا، بايد آماده باشيد در قيمت هاي خودتان در صورت 

لزوم تجديد نظر كنيد. 
چگونه پرداخت شــود: غالبا تغييــر در روش 
قيمت گذاري يــا تغييــر ســاختار قيمت گذاري 
 مي توانــد افزايش قابــل توجهي در فروش شــما 

ايجاد كند. 
چكار بايد كرد تا ارســال كالاها رضايتبخش 
باشد: رضايتمندي مشتري در مرحله ارسال و مراحل 
پس از آن مي تواند فروش شما را درآينده به نحو قابل 

توجهي افزايش دهد. 

اورژانس کسب و کار آموزش

تا به حال براي شما پيش آمده است كه بخواهيد 
خبر ناخوشــايند يــا مطلــب ناراحت كننده اي 
را به كســي بگوييــد يا نكتــه اي منفــي را به 
دوســتي متذكر شــويد ولــي ندانيــد چگونه 
 موضــوع را عنوان كنيــد كه كمتــر ناراحت يا

 دلخور شود؟
متخصصان علوم رفتاري در ايــن زمان تكنيك 

ساندويچ را پيشنهاد مي دهند. 
به اين طريق كه براي كم كردن اثر ناخوشــايند 
يك پيام يا خبر منفــي، آن را در ميان دو عبارت 
 يا خبــر مثبت قــرار داده و بــه مخاطب عرضه

 كنيد. 

به اين صورت: 
»جمله مثبت، جمله منفي، جمله مثبت«

به عنوان مثال: 
احمد تو دانش آموز سختكوشــي هستي، اگرچه 
نمره رياضي ات كمتر از ســطح انتظاره، ولي در 

دروس فارسي و علوم نمرات عالي كسب كردي. 
سارا جان، شما آشپز بي نظيري هستي، اگرچه خورش 

كمي شور شده، ولي سوپت واقعا خوشمزه است. 
مامان، تو خيلي مهربوني، اگرچه گاهي به خاطر 
تذكرهاي زيادت ناراحت مي شــم، ولي مي دونم 

خيلي دوستم داري. 
و... 

قرار دادن جمله منفي در بين دو جمله مثبت از 
شدت اثر تخريبي آن كم كرده و با اشاره به نكات 
مثبت، فرد احساس مي كند فقط نكات منفي ديده 
نشده، رعايت انصاف شده و به همين دليل انگيزه 
بيشتري براي تغيير و بهبود شرايط خواهد داشت. 
 ايــن نكته مهــم را بــه خاطــر بســپاريد كه 
براي بيان نــكات مثبــت لازم نيســت  اغراق 
كنيــد يــا بــه دروغ ويژگــي مثبتــي را بــه 
 كســي نســبت دهيد، ايــن كار اثــر معكوس

 خواهد گذاشت. 
هركسي ويژگي هاي مثبت فراواني دارد كه با كمي 

دقت متوجه آنها خواهيد شد. 

تكنيك ساندويچ چيست؟ 

سرقت، جرمي عليه اموال و مالكيت اشخاص
تجربه نشان داده كه غالب ســارقان كه اكنون به دزداني حرفه اي تبديل 
شده اند، در ابتدا با خلافي كوچك قدم در مسير انحراف و تباهي گذاشته 
اند و درنهايت بــه خلافكاري حرفه اي تبديل شــده انــد. چراكه برخي 
ها به واســطه عدم تعهد و پايبندي با مســائل اخلاقي و مباني اعتقادي و 
صرفا به دليل تن پروري و تن نــدادن به كار و فعاليت هــاي آبرومندانه و 
كســب وكار حلال، مرتكب سرقت مي شــوند و به راحتي يك عمر زحمت 
ديگران را به باد فنا مي دهند. سرقت، يكي از مهم ترين جرائم عليه اموال و 
مالكيت اشخاص است. از سوي ديگر اين جرم موجب اغتشاش، اضطراب 
 و نگراني در جامعه مي شــود و امنيت و آســايش عمومي جامعه را بر هم 
مــي زنــد و افــراد و خانواده هــاي بزه ديــده را در تنگنــا و نگرانــي 
قــرار مي دهنــد. ســرقت درون خــودرو از شــايع ترين انواع ســرقت 
ها در شــهرهاي مختلف از جمله تهران محســوب مي شــود و ســارقان 
 پــس از ســرقت خــودرو، وســايل و محتويــات آن را برداشــته در 
گوشــه اي رها مي ســازند و از جمله علت هاي روي آوردن سارقان به اين 
نوع سرقت، دسترسي آسان و عدم نياز به وســيله و امكانات خاص است. 
بر اين اســاس بهتر اســت شــهروندان گرامي روي خودروي خود لوازم 
ايمني نظير قفل ســوئيچي، دزدگير، قفل پدال و فرمان، محافظ كامپيوتر 
خودرو و ساير وســايلي كه از باز كردن در خودرو و روشن كردن آن توسط 
ســارقان جلوگيري مي كند يا حداقل آن را به تاخير مي اندازد، اســتفاده 
كنند و از پــارك كردن خودرو در مــكان هاي ناامن، كم تــردد، خلوت و 
تاريك خودداري و ضمــن پرهيز از نصب تزئينات اضافــي و گران قيمت 
در داخل خــودرو از نگهداري لپ تــاپ، كيف پول و مدارك و اســناد در 
خودروي خود خودداري كنند. چرا كه در مواردي ســارقان پس از سرقت 
اقلامي مانند لپ تاپ و مدارك و اســناد به دنبال سوءاستفاده از صاحبان 
اموال بوده انــد. از اينرو جا گذاشــتن اينگونه مدارك و اقــلام در داخل 
 خودرو مي تواند براي ســارقان در ســرقت اموال شــما انگيزه بيشتري را 

ايجاد كند. 

امنيت

۶ نوع استارتاپ كه دولت ها بايد بشناسند
نــواع مختلــف  نــواع اســتارتاپ و ا درك ا
كســب وكارهاي نوپــا و نوبنيــاد مي توانــد به 
سازمان هاي دولتي كمك كند اكوسيستم هاي 
حمايت كننده بســازند. اســتيو بلنــك، كه در 
ســيليكون ولي تجربه زيادي دارد و نويســنده 
وب گاه Xconomy اســت، اين 6 نــوع از انواع 
استارتاپ را خيلي عالي توصيف كرده   و همچنين 

كامــلا توضيح داده 

است كه درك شفافي از نيازهاي هر يك از آنها تا 
چه حد براي دولت هايي كه مي خواهند نوآوري را 

ترويج دهند، مهم است. 

۱. استارتاپ سبك زندگي
من در ساحل كاليفرنيا زندگي كرده و كارآفرينان 
ســبك زندگي مانند موج ســوارها و غواص ها را 
مشــاهده مي كنــم كــه فروشــگاه هاي تخته 
موج سواري يا غواصي كوچك دارند يا موج سواري 
و غواصي آموزش مي دهند تا هزينه هاي شــان 
را تامين و بتوانند كمي بيشــتر موج ســواري يا 

غواصي كنند. 

۲. كســب وكارهاي كوچــك كه معمولا
 يك خانواده مالك آن است و آن را اداره مي كند

آنها مانند تمام كارآفرينان ســيليكون ولي سخت 
تــلاش مي كننــد، 
يــا  كارمنــدان 
ده هــاي  نوا خا
را  محلــــــي 
استخدام مي كنند. 
ي  ها ر كا كســب و
كوچــك به نــدرت 
اســت.  ســودآور 
كارآفريني با كسب وكار 
كوچك براي اين طراحي 
نشده است 

كه قابل سنجش باشد، بلكه صاحبان آن مي خواهند 
كسب  وكار خودشــان را داشته  باشــند و »خانواده را 
تامين كنند.« اما دركل اين كســب وكارها، بيشــتر 
از كســب وكارهاي انواع ديگر كارآفرينــي بازنماي 

»كارآفريني« است و شغل هاي محلي ايجاد مي كند. 

۳. استارتاپ هاي نوع سيليكون ولي 
 اين نــوع اســتارتاپ ها براي گســترش پذيري 

طراحي شده اند. 
استارتاپ هاي گســترش پذير معمولا به صورت 
خوشــه هاي نوآور و خلاق با هم تشــكيل گروه 
مي دهند )ســيليكون ولي، شانگهاي، نيويورك، 
بوستون، اســرائيل و غيره(. اين نوع استارتاپ ها 
درصد كوچكي از 6 نوع اســتارتاپ را تشــكيل 
مي دهند اما به علت بازده بســيار زيادشان، براي 
تمام سرمايه گذاري هاي خطرپذير )و رسانه ها( 

جذاب هستند. 

۴. استارتاپ هايي كه طراحي شده اند تا 
به سرعت فروخته شوند

هدف اين كارآفرينان اين نيست كه يك كسب وكار 
 يك ميليــون دلاري بســازند، بلكــه مي خواهند 

يك شركت بزرگ تر را 5 تا 5۰ ميليون دلار بفروشند. 

۵. شركت هاي استارتاپ بزرگ 
تغييرات در سليقه مشتري، فناوري هاي جديد، 
قانونگــذاري، رقبــاي جديد و غيــره مي تواند 

شركت هاي بزرگ را براي خلق نوآوري هاي بديع 
تحت فشار بگذارد و آنها را وادار كند محصولاتي 
كاملا جديد خلق كنند و به مشــتريان جديد در 
بازارهاي جديد بفروشند )مثل گوگل و اندرويد(. 

۶. استارتاپ هاي اجتماعي
برعكس استارتاپ هاي گسترش پذير، هدف اين 
استارتاپ ها اين است كه دنيا را تبديل به جايي 
بهتر كنند، نه اينكه ســهم بازار را بگيرند يا براي 

بنيانگذاران آن ثروت بسازند. 
بلنك فهرســتي از ســازمان هاي دولتي دارد كه 
مي توانند از انواع مختلف استارتاپ ها حمايت كنند. 
بلنك چنــدان به نقــش فرهنــگ نمي پردازد. 
سيليكون ولي به واسطه هاي شكست هاي بسيار 
رشد كرده اســت. كارآفرينان در سيليكون ولي 
شــانس هاي زيادي براي موفقيــت دارند اما در 
فرهنگ هاي ديگر شكست بســيار بد پنداشته 
مي شود و فقط تعداد كمي از كارآفرينان شانس 

ديگري به دست مي آورند. 
صادر كردن سيســتم تامين مالي، مركز رشــد 
)انكوباتور( و آمــوزش ســيليكون ولي كه يك 
سيســتم كارآمد است، آسان نيســت اما صادر 
كردن فرهنگ منحصربه فرد آن بســيار دشوار 
است. احتمالا مهم ترين چيزي كه اجازه نمي دهد 
سيليكون ولي تاج ســلطنتش را به مناطق ديگر 

ببازد ، تحمل شكست هاي عظيم است. 
zdnet :منبع
 ترجمه: بازده 

جان مينارد كينز، اقتصاددان و متفكر برجسته قرن 
بيستم مي گويد: »هنگامي كه انباشت ثروت ديگر 
اهميت اجتماعي بالايي نداشــته باشد، تغييرات 

بزرگي در قواعد اخلاقي روي خواهد داد.« 
ترامپ 3.7 ميليارد دلار دارايــي دارد، اما عجيب 
است كه وقتي با 1۰.۰۰۰دلار در ماه مي توان زندگي 
خيلي خوبي در آمريكا داشت پول هاي افرادي مثل 
ترامپ به چه دردشان مي خورد و چرا زندگي شان را 

وقف فعاليتي معني دار مثل شناخت علمي از جهان 
يا كمك به ديگران يا آفرينش هنري نمي كنند؟

پاسخ ساده اســت: در شخصيت ترامپ جنبه هاي 
معنوي-فكري رشــد چنداني نيافته است. براي 
آدم هايي مثل او پول و سلطه داشتن و مشهور بودن 
نزد عوام مهم ترين چيز است. شايد بگوييد ولي بيل 

گيتس كه نابغه كامپيوتر اســت، كسي كه اين را 
مي گويد با علم كامپيوتر آشنايي كافي ندارد. 

خيلي از اســاتيد دانشگاهي برجســته كامپيوتر 
علاقه اي به ورود به بازار ندارند، چون علاقه شــان 
ثروتمند بودن و تحسين شدن توسط عوام نيست. 
 ،Donald Knuth براي مثال، وقتي پروفســور

نرم افزار ارزشمند TeX را ساخت آن را رايگان عرضه 
كرد. او كتاب ها و مقالات اثرگذارش را مي نويسد، 
خانواده و دوســتانش را دارد، متخصصان بسياري 
تربيت كرده، حقوق مادي مناسبي دريافت مي كند 
و از زندگي لذت مي برد. براي Knuth اهميتي ندارد 
چند صد ميليون آدم معمولي اسم او را بدانند، يا او را 

به خاطر داشتن پول زياد تحسين كنند.
@eghtesaderooz

واقعا علم بهتر است يا ثروت؟


